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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

موعد آلودگی هوا
با شروع فصل سرما دوباره نفس اصفهانی ها به تنگ 
آمده و ابر سیاه آلودگی هر روز تیره تر می شود. 
استاندار اصفهان می گوید: این استان آلوده ترین هوا 
را در کشور دارد و کاهش آن نیازمند برنامه ریزی، 
هماهنگی و همراهی تمامی بخش ها به ویژه صنایع 
است. از سوی دیگر، علي اصفهاني دادستان عمومي 
از رویه جاری در  با گلایه  استان  انقلاب مرکز  و 
دستگاه های متولی که صرفاً پس از ایجاد شرایط 
بحرانی آلودگی هوا یا همزمان با آن مصوباتی را به 

صورت ناقص اجرا می کنند ...
0۷

 گزارش

تزریق ناامیدی
سرمایه گذاران بازار سهام این روزها با تهدیدها و 
تردیدهای زیادی مواجه هستند. وزیر اقتصاد مدعی 
است که دولت کسری بودجه خود را از محل عرضه 
اوراق در بازار سرمایه تامین نکرده است اما اعداد و 
مجلس  نمایندگان  می زنند.  دیگری  حرف  ارقام 
نیز در این باره وزیر اقتصاد را متهم به دروغگویی 
کرده اند. اهالی بازار سرمایه این اتفاقات را تهدیدی 
علنی علیه سرمایه گذاری در این بازار تلقی و آن را 
موجب ایجاد موجی از ناامیدی در میان سهامداران 

ارزیابی کرده اند. سهامدارانی که اغلب... 
0۵

 گزارش

تاب آوری در برابر فرونشست
برای  اصفهان  شهرداری  گفت:  اصفهان  شهردار 
با  اصفهان  فرونشست  کنترل  کارگروه  تشکیل 
همکاری دستگاه های ذی ربط آمادگی دارد و در 
این مسیر از دانش و تجربه نخبگان بهره خواهد 
برد. همچنین علی بیت الهی، مدیر بخش زلزله و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
در نشستی که به منظور بررسی وضعیت فرونشست 
زمین در اصفهان برگزار شد، تاکید کرد: تغییر الگوی 
کشت، نفوذپذیر کردن شهر، جمع آوری آب باران با 

چاه جذبی از...
0۳

روایت آنچه در جلسه وزیر نیرو و کشاورزان شرق اصفهان گذشت؛

آب رفتن سهم اصفهان
کارد به استخوانشان رسیده و می گویند در این بیست سال هر چه مدارا کردیم و هرچه از راه مصوبه و قانون درخواست کردیم، 
نه تنها حقابه از دست رفته مان از زاینده رود بازگردانده نشده، بلکه امروز به ما می گویند آبی برای کشت پاییزه ندارید. این 
روایت کشاورزانیست که طی یک هفته گذشته با زنان خود در دو ضلع شرقی و غربی پل خواجو در اعتراض به وضعیت سخت 
معیشت و بلاتکلیفی کشت خود بر بستر خشک و تشنه زاینده رود چادر نارنجی زده و آتش به پا کرده اند. آنها سرمای شب را 

به جان خریده اند و می گویند تا زاینده رود جاری نشود و آب به پاهایمان نرسد، از بستر رودخانه نمی رویم.

گزارش

0۲
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رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با بیان اینکه دو عامل اونس جهانی و دلار موجب 
افزایش طلا و سکه در بازار داخلی شده است، گفت: اونس جهانی طلا به دلیل 
شاخص های منفی اقتصادی در آمریکا و افزایش تورم روند صعودی به خود گرفته و 
تقاضا برای سرمایه گذاری طلا را افزایش داده است. هوشنگ شیشه بران افزود: در مقابل 
بازارها جهانی در ایران داد و ستد طلا همچنان در رکود به سر می برد و کاهش حباب 

سکه به دلیل کاهش تقاضا است.

سومین نمایشگاه تخصصی قهوه، نان، شیرینی، شکلات، تجهیزات هتل، رستوران و فست فود 
در اصفهان برپا می شود تا مردم این استان به مدت چهار روز میهمان عطرها و طعم های ماندگار 
باشند. این نمایشگاه که از بیست و پنجم آبان ماه در اصفهان آغاز می شود و تا بیست و هشتم 
آبان ادامه خواهد داشت و میزبان شرکت های فعال و برندهای مطرح در حوزه واردات، تولید 
و فرآوری قهوه، تولیدکنندگان تجهیزات هتل، رستوران، فست فود و کافی شاپ، دستگاه های 

پخت  نان، تولیدکنندگان و تولیدکنندگان نان، شیرینی و شکلات خواهد بود.

اینروزها استاندار یزد از پیگیری 
ایجاد اولین منطقه آزاد گردشگری 
می  خبر  استان  این  در  کشور 
دهد. او تاکید دارد که گردشگری 
تمام  مشترک  فصل  عنوان  به 
و  عمرانی  سیاسی،  بخش   های 
امنیتی و فرهنگی در این استان 
است. اما منطقه آزاد گردشگری به 

چه مفهومی اشاره دارد؟
راهنمایان  کانون  رئیس  گفته  به 
در  گردشگری  آزاد  منطقه  گردشگری، 
آنچه  اما  نیامده،  کشور  قانونی  تعاریف 
اشاره  آن  به  باره  این  در  استانداریزد 
به  بتواند  که  است  منطقه      ای  می کند 
و  گردشگری  صنعت  سرمایه گذاران 
ورود  و  به حضور  که علاقه   مند  افرادی 
بدهد  امتیازاتی  این صحنه هستند  در 
که نظیر آن را در سایر استان      ها و مناطق 
کشور نداشته باشیم. محسن حاجی   سعید 
آزاد  مناطق  شکل   گیری  دارد:  تاکید 
آید  می  پدید  مناطقی  در  گردشگری 
که مستعد رشد و توسعه در این حوزه 
هستند و این کمک را به سرمایه گذاران 
می کنند که سرمایه گذاری منطقی در 
باشند.  داشته  توریسم  صنعت  عرصه 
در واقع مقوله ای که استاندار یزد از آن 
است  منطقه ای  ایجاد  می کند  صحبت 
که به شکل آزادانه تری بشود از سرمایه 
گذار در این صنعت حمایت کرد. حاجی 
سعید می گوید: زمانی که از منطقه آزاد 
گردشگری صحبت می   کنیم منظورمان 
مشابه قواعدی است که در مناطق آزاد 
مالی  کمک   های  و  دارد  وجود  تجاری 
شامل  را   .. و  عوارض  حذف  دولتی،     
این حوزه  تا سرمایه گذاری در  می شود 

منطقی شود.
در شرایطی که استان همسایه روز به روز 
به دنبال توسعه و رونق صنعت گردشگری 
است، اصفهان حال و احوال خوبی ندارد. 
اوضاع بیمار صنعت گردشگری در اصفهان 
مرکز  رئیس  که  است  وخیم  حدی  تا 
پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان 
از نابودی این صنعت در اصفهان خبر می 
دهد و تاکید دارد که اگر این میراث نباشد 
ما چه چیزی را می خواهیم به گردشگر 
داخلی و خارجی عرضه کنیم؟ به گفته 
مصطفی نباتی نژاد، وزیر میراث فرهنگی 
پس از چند ماه استقرار در این مسئولیت 
باید دلیل سفر نکردن به اصفهان و تعیین 
استان  میراث  مدیریت  نشدن  تکلیف 
که هنوز اداره کل آن با سرپرست اداره 
می  اضافه  او  دهد.  توضیح  را  می شود 
کند: سال ۹۵ سند توسعه گردشگری 
است  شده  نوشته  اصفهان  شهرداری 
اما شهرداری باید پاسخ دهد که تحقق 
پذیری این سند به کجا رسیده است؟ 
چرا هنوز چندپارگی ساختاری در حوزه 
گردشگری شهرداری دیده می شود؟ اصلا 
چرا متولی حوزه گردشگری در شهرداری 

اصفهان مشخص نیست؟ 
با وجود آنکه سالهاست صنعت گردشگری 
به عنوان محور توسعه در شهر اصفهان 
نیز که مهم ترین شهر گردشگری کشور 
است مطرح شده، اما همواره با چالش 
زیادی برای سرمایه گذاری در این بخش 
مواجهیم و سرمایه گذاران برای انجام این 
کار ابراز تمایل نمی   کنند. به نظر می رسد 
شهر  در  گردشگری  آزاد  منطقه  ایده 
اصفهان نیز می تواند راهگشای بسیاری 
از مشکلات استان اول کشور باشد. ایده 
ای که با همراهی استان همسایه می تواند 
وزنه تصویب آن در مجلس را پررنگ تر 
این  گذاران  سرمایه  و  فعالان  تا  کند 
گذاری  سرمایه  آینده  به  کمی  صنعت 

خود خوشبین شوند.

اصفهان میزبان نمایشگاه قهوه، شیرینی و شکلات طلا همچنان در رکود به سر می برد
اقتصاد اصفهان

     سرمقاله

درمانی برای 
حال بد گردشگری 

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:وزیر نیرو در جریان سفر به اصفهان و بازدید از پهنه شرق 
این شهر خطاب به کشاورزان گفت: به مطالبات آنها رسیدگی و عدالت 
در تقسیم آب رعایت می شود و تا دو سال دیگر مشکلات آنها حل 
می شود.علی اکبر محرابیان در بازدید از پهنه شرق اصفهان، گفت: 
بررسی مشکلات  و  به اصفهان تقسیم عادلانه آب  از سفر  هدفش 
کشاورزان این شهر است. محرابیان از کشاورزان اصفهان خواست به 
دولت و وزارت نیرو اعتماد کنند و برای حل مشکلات زمان دهند. آنچه 
می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد 

اصفهان گذشت؛
فعال شدن کارگروه احیای زاینده رود

رئیس جمهور در دیدار با استاندار و اعضای مجمع نمایندگان استان اصفهان 
دستور به فعال شدن کارگروه احیای زاینده رود داد. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در دیدار نمایندگان استان های اصفهان، سمنان و قم گفت: دولت 
برای رفع نگرانی مردم درباره کم آبی برنامه کوتاه مدت و بلندمدت دارد. 
وی اضافه کرد:  توزیع عادلانه منابع آب موجود و استخراج از منابع آب 
ژرف را دو راهکار برای کاهش مشکلات کم آبی در کوتاه مدت است. رئیس 
جمهور اظهار داشت: هیچ راهکاری برای رفع مشکلات مربوط به کم آبی 
نادیده گرفته نخواهد شد و دولت یکی از مهم ترین مسئولیت های خود را 

کاهش و رفع دغدغه مردم در زمینه کم آبی می داند. 
در این نشست، سید رضا مرتضوی با تبیین شرایط خاص استان اصفهان 
اظهار داشت: آسیب های ناشی از تغییرات شدید اقلیم و خشکسالی شایع 
و گسترده فلات مرکزی ایران، عمده ترین مشکلی است که بر زندگش 
مردم سختکوش استان اصفهان سایه افکنده است. وی با اشاره به اهمیت 
رسیدگی عاجل به دغدغه های همگانی ساکنان پایتخت فرهنگ و تمدن 
ایرانی اسلامی تصریح کرد: استان اصفهان نقاب برخوردار بر چهره دارد، ولی 

از عمده داشته های حداقلی کم بهره یا بی بهره است.

جایگاه نامناسب سرمایه گذاری در اصفهان
تازه ترین گزارش از وضع شاخص امنیت سرمایه گذاری در ایران، طی فصل 
زمستان سال گذشته، نشان می دهد ۱۶ استان نسبت به میانگین کشوری، 
رتبه بدتری را به خود اختصاص داده اند. بازوی تحقیقاتی مجلس می گوید: 
شاخص امنیت سرمایه گذاری در زمستان ۱۳۹۹ نسبت به فصل قبل از آن 
یعنی پاییز ۱۳۹۹ ، قدری مناسب تر و نسبت به فصل مشابه سال قبل از آن 
بدتر شده است. فعالان اقتصادی که در نظرخواهی این مرکز نظر داده اند 
نامناسب ترین مولفه برای سرمایه گذاری را عمل نکردن مسئولان کشور 
به وعده های خود، اعمال نفوذ در معاملات ادارات و عمل نکردن مسئولان 

استانی و محلی به وعده های اقتصادی داده شده، اعلام کرده اند. 
آنها البته به طور نسبی از بهتر شدن شاخص سرقت مالی، کاهش توزیع 
یا  تجاری  علائم  و  نام  از  غیرمجاز  استفاده  با  برخورد  و  قاچاق  کالاهای 
مالکیت معنوی رضایت داشته اند. براساس یافته های داده های پیمایشی این 
گزارش، بدون احتساب داده های آماری، در زمستان ۱۳۹۹، فعالان اقتصادی 
مشارکت کننده در این پیمایش از استان های کهگیلویه و بویراحمد، کرمانشاه 
و ایلام نامناسب ترین ارزیابی و استان های خراسان جنوبی، قزوین و گلستان 
مناسب ترین ارزیابی را از وضع مؤلفه های پیمایشی شاخص امنیت سرمایه 
گذاری ارائه کرده اند.  اما پس از تلفیق داده های آماری و یافته های پیمایشی ، 
استان های کهگیلویه و بویراحمد، تهران و اصفهان نامناسب ترین و استان های 
خراسان جنوبی، سمنان و قزوین مناسب ترین وضعیت را از نظر شاخص 

امنیت سرمایه گذاری در زمستان ۱۳۹۹ کسب کرده اند.

ایده های نوجوانان و جوانان را خریداریم
معاون فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهردار اصفهان در نشست با نوجوانان 
فعال حوزه فرهنگ و رسانه، اظهار کرد: اگر شما نوجوانان فکر می کنید که 
ایده ای متفاوت و قابل تأمل دارید آن را خریدار هستیم. برای بهتر شدن شهر، 
ایده های خود را بدهید، چراکه آینده شهر اصفهان برای شما است. مجتبی 
شاهمرادی، اضافه کرد: خیلی راحت می توانستم قصور مدیریت فرهنگی 
شهر را گردن قبلی ها بیندازم ولی باید به این نکته توجه داشت که وجود 

محدودیت ها به معنای بی توجهی به امور نیست. 
شاهمرادی، درباره توجه به ورزش در سطح شهر، گفت: شهرداری به عنوان 
متولی امور شهر، وظیفه گسترش ورزش همگانی را به عهده دارد. نزدیک 
۱۷۰ ایستگاه ورزش همگانی و صبحگاهی در اصفهان مشغول به فعالیت 
هستند. وی گفت: شهرداری اصفهان، نزدیک به ۱۹۰ مرکز فرهنگی دارد که 
این مراکز در حیطه برنامه ریزی و اجرا کمک می کنند. پیشنهاد شده است 
که مرکز تخصصی برای توان خواهان داشته باشیم و این مرکز را بسته به 

شرایط این افراد مجهز کنیم.

ابلاغ محدودیت تحویل سوخت 
به صنایع در اصفهان

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با اشاره به افزایش ۷۶ میلیون مترمکعبی 
گاز در استان طی شبانه روز گذشته، گفت: با توجه به کاهش دمای هوا و 
افزایش مصرف بخش خانگی محدودیت تحویل سوخت به صنایع به صورت 

کم در سطح استان ابلاغ شده است.
 سید مصطفی علوی با اشاره به مصرف بالای گاز استان، اظهار کرد: طی 
شبانه روز گذشته مصرف گاز استان به ۷۶ میلیون مترمکعب افزایش یافته 
که عمده مصرف مربوط به بخش خانگی است. علوی ادامه داد: همچنین 
مردم شرق استان باید نسبت به تهیه سوخت دوم برای موارد احتمالی قطع 
انتقال گاز، اقدام کنند. وی درباره نگرانی بابت تحویل گاز صنایع و نیروگاه ها، 

گفت: خوشبختانه تا این لحظه مشکلی بابت تامین گاز صنایع وجود ندارد.

به ما اعتماد کنید!

خشکسالی و بارش های نامناسب سال آبی 
گذشته شرایطی را رقم زده که اکنون تنها ۱2 
درصد سد زاینده رود آب دارد و مدیران آبی 
عنوان کردند که در سال آبی جدید و با شرایط 
فعلی امکان تحویل حقابه هایشان برای کشت 
پاییزه وجود ندارد. حسن ساسانی- مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای اصفهان یکشنبه هفته 
با بخش خبر  گذشته در گفتگوی تلفنی 
اصفهان اعلام کرد که در حال حاضر تامین 
آب امکان پذیر نیست و امیدواریم با بارش 
های آذر و دی ماه و با پایش حجم مخزن سد 
زاینده رود و میزان ورودی به حجم مخزن، در 
کارگروه سازگاری با کم آبی در این خصوص 
تصمیم گیری کنیم. این صحبت ها موجب 
شد تا کشاورزان اصفهان که طی یک ماه 
گذشته مقابل دفتر مجمع نمایندگان مجلس، 
استانداری، فرمانداری و شرکت آب منطقه ای 
با تکرار مطالبه خود خواستار حقابه های خود 
بودند، در نهایت بر بستر زاینده رود تا گرفتن 
حقابه شان بست بنشینند. به همین منظور 
پنجشنبه هفته گذشته نمایندگان استان 
اصفهان برای پیگیری وضعیت کشاورزان، 
حل مشکل کمبود آب، توجه به حفظ میراث 
فرهنگی، رفع آلودگی هوا و مقابله با پدیده 
جمهور  رئیس  دیدار  به  زمین  فرونشست 
رفتند و ابراهیم رئیسی بر حل مشکل آب 
که  راهکارهایی  و  دولت  پیگیری های  با 

کارشناسان ارائه می دهند تاکید کرد. 

اولین ماموریت مرکز 
بررسی های استراتژیک

ایده هایی  استان  نمایندگان  برخی  البته 
که  داشتند  استان  آب  مشکل  حل  برای 
رئیس جمهور دستور داد مرکز بررسی های 

استراتژیک ریاست جمهوری این موضوع را 
به عنوان یک اولویت در دستور کار قرار دهد و 
جمع بندی آن سریع تر و براساس دیدگاه هایی 
که مراکز علمی روی آن کار کرده اند، ارائه شود. 
با تاکید رئیس جمهور اولین ماموریت مرکز 
ریاست جمهوری،  استراتژیک  بررسی های 
بررسی راهکارهای حل مشکل کمبود آب در 
کشور و به ویژه در استان های مرکزی است. 
همچنین وزیر نیرو مامور شد تا سریع تر این 
مورد را دنبال کنند تا آب به طور عادلانه تقسیم 
شود و همه استان ها بتوانند حق خودشان از آب 
را عادلانه دریافت کنند. به همین منظور جمعه 
گذشته وزیر نیرو برای بررسی وضعیت آبی 

اصفهان و کشاورزان راهی اصفهان شد.
اگرچه علی اکبر محرابیان در بازدید از بخش 
های مختلف شرق و غرب و شمال اصفهان 
تاکید کرد، سالی که پشت سر گذاشته ایم 
طی ۵2 سال گذشته سال بسیار خشکی بود 
و امیدواریم سال آبی جاری پر از نعمت الهی 
باشد. البته مسائل مربوط به کشاورزان به توزیع 
عادلانه آب برمی گردد که متاسفانه طی سال 
های گذشته بارگذاری های خیلی سنگینی بر 
حوضه زاینده رود صورت گرفته بدون اینکه به 
منابع توجه شود، بنابراین مهمترین تصمیم 
برای حل مشکل این است که بازتخصیص 
دهیم و برخی بخش ها که امکان تامین آب به 
روش های دیگر همچون پساب ها و آب های 
متعارف دارند، تامین آب کنند و باید تلاش 
کنیم منابع بیشتری را برای مردم و کشاورزان 
آزاد کنیم. او در ابتدای سفر خود از کشاورزان 
اصفهان خواست به دولت و وزارت نیرو اعتماد 
کنند و برای حل مشکلات زمان دهند و 
امیدواریم تا دو سال آینده همه کشاورزان از 

بهبود شرایط خود رضایت پیدا کنند. 

تنها راه حل بحران آب 
شامگاه جمعه وزیر نیرو در »جلسه سازگاری 
باکم آبی استان اصفهان« با کشاورزان اعلام 
کرد که  عمده خواسته کشاورزان این است که 
چرا وزارت نیرو به مصوبات خود عمل نمی کند، 
و  می گذاریم  میز  روی  مصوباتی  بنابراین 
موردبررسی و بازنگری مجدد قرار داده و آنچه 
قانون بوده است را اجرایی و آنچه مانع اجراست 
را رفع خواهیم کرد. محرابیان بابیان اینکه 
تاکنون اقدامی در راستای ساماندهی رودخانه 
زاینده رود صورت نگرفته است، گفت: عملکرد 
دولت های گذشته را زیر سؤال نمی بریم اما اگر 
هم کار جزئی انجام شده خرابکاری های بسیاری 
هم شاهد بودیم. حفظ بستر آب در دستور 
قرارگرفته است که نیازمند سازوکار جدیدی 
است و تنها در سایه مشارکت مردم امکان پذیر 
است، همچنین وزارت نیرو خود را متعهد به 
پرداخت حقابه مطابق با قوانین جاری کشور 
می داند. او اصلاح تخصیص های آب را تنها 
راه حل بحران آب و رسیدن کشاورزان به حقابه 
آنان دانست و افزود: یکی از معاونان ارشد خود 
را معین  خود برای رفع مشکلات آبی استان  
اصفهان تعیین خواهم کرد که از مبداء تا مقصد 
را نظارت دقیق داشته و اگر فراموشی یا تخلفی 
باشد در لحظه کشف و باآن برخورد شود که برای 

این امر نیازمند فردی متخصص و امین هستیم.
محرابیان تشکیل کارگروه ملی ستاد احیای 
زاینده رود با حضور دستگاه های  مختلف از 
جمله جهاد کشاورزی، محیط زیست، صمت 
و مسوولان عالی رتبه اقتصادی را یک ضرورت 
خواند و گفت: مشکلات آب در اصفهان ماحصل 
چند دهه بی برنامگی و بارگذاری های بی جا و 
بی  مورد و براساس بلندپروازی های غیرواقعی 
دهد  رخ  معجزه ای  هم  اگر  که  است  بوده 

نمی توان گفت فردا صبح مشکل بی آبی استان 
حل خواهد شد.به گفته وزیر نیرو، پای اجرای 
عدالت روی موضوع آب در حوضه زاینده رود 
که شاید بین ۵ تا ۱۰ استان را شامل می 
شود، ایستادم و هر کس می خواهد ناراحت یا 
خوشحال شود، اهمیت ندارد؛ مشکلات امروز از 
بی قانونی و عدم اجرای قانون است و اگر تخلفی 
صورت گرفته را رفع می کنیم و تمام صاحبان 
حقابه را به حق قانونی خود می رسانیم که امکان 
دارد شاهد اعتراضاتی هم باشیم که برایمان 
اهمیتی ندارد. او همچنین تاکید کرد که زمان 
بازگشایی زاینده رود مشروط به رسیدن ذخیره 
زاینده رود  به ۳2۰ تا ۳۵۰ میلیون مترمکعب 
است که این گفته وزیر، موجب عصبانیت و 
فریاد کشاورزان شد و یکی از کشاورزان بطری 
آب معدنی را برداشت و با فریاد گفت این آب 
ماست که برده اید و حالا آن را 4 هزار تومان به 

ما می فروشید 

بی تدبیری رخ داد
سیدرضا مرتضوی، استاندار اصفهان در پاسخ 
به درخواست کشاورزان برای رهاسازی ۱۰۰ 
میلیون لیتر از ۱۷۵ میلیون لیتر آب ذخیره در 
پشت سد، گفت: متاسفانه سال های گذشته 
لیتر ذخیره آب داشتیم،  که ۷۰۰ میلیون 
بی تدبیری رخ داد و زمانی که ما باید آب را در 
پشت سد ذخیره می کردیم این کار را نکردیم و 
این فاجعه که امروز با آن روبه رو هستیم رخ داد 
و امروز که ذخیره آب ۱۷4 میلیون لیتر است و 
در شرایطی که معلوم نیست تا پایان سال چه 
اتفاقی بیافتد و چقدر بارش داشته باشیم، این 

کار، تکرار همان اشتباه است.
حمیدرضا جانباز، مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب نیز در این نشست یادآوری کرد: در 
سال ۹۳ که گفتید ذخیره آب پشت سد به ۹۰ 
میلیون لیتر رسید و آب جاری بود، همان موقع 
هم ما با مشکل طعم و بوی آب مواجه بودیم و 
به این نتیجه رسیده ایم که تصفیه خانه های 
ما زیر۱2۰ میلیون لیتر را نمی توانند با کیفیت 
تصفیه کنند. اکنون ۱2۰ میلیون لیتر حجم آب 
خط قرمز کیفی است. تقریبا ۵۰ میلیون لیتر از 
این، حجم مرده آب به حساب می آید و از طرفی 
ما در همان سال ۹۳ اعتراضات بسیار زیادی به 
کیفیت و طعم و بوی آب داشتیم و بنابراین ۱2۰ 
میلیون لیتر آب را به عنوان خط قرمز کیفی 
در نظر گرفتیم، چراکه زیر این میزان کیفیت 
آب افت می کند و واقعا این خط قرمز کیفی را 

نمی توان جبران کرد.
در ادامه کشاورزان عصبانی که در انتظار گفته 
وزیر برای اعلام زمان دقیق بازگشایی آب زاینده 
رود بودند، این جلسه را ترک کردند که در نهایت 
با میانجی گری فرماندار و بازگشت کشاورزان به 
جلسه، استاندار اصفهان عنوان کرد که جلسه 
ای با حضور نمایندگان کشاورزان تشکیل می 
شود تا درباره بازگشت آب به زاینده رود تصمیم 
گرفته شود و قرار شد این تصمیم از طرف 
استاندار به وزیر نیرو اعلام شود تا برای بازگشایی 
آب تصمیم گیری شود، با این وجود هنوز چادر 
کشاورزان اصفهان بر بستر خشک زاینده رود 
برپاست و انتظار دارند هر چه زودتر تکلیف آنها 

برای دریافت حقابه شان مشخص شود.

روایت آنچه در جلسه وزیر نیرو و کشاورزان شرق اصفهان گذشت؛

آب رفتن سهم اصفهان
 وزیر نیرو می گوید: پای اجرای عدالت روی موضوع آب در حوضه زاینده رود ایستاده ام 

کارد به استخوانشان رسیده و می گویند در این بیست سال هر چه مدارا کردیم و هرچه از راه مصوبه و 
قانون درخواست کردیم، نه تنها حقابه از دست رفته مان از زاینده رود بازگردانده نشده، بلکه امروز به 
ما می گویند آبی برای کشت پاییزه ندارید. این روایت کشاورزانیست که طی یک هفته گذشته با زنان 
خود در دو ضلع شرقی و غربی پل خواجو در اعتراض به وضعیت سخت معیشت و بلاتکلیفی کشت خود 
بر بستر خشک و تشنه زاینده رود چادر نارنجی زده و آتش به پا کرده اند. آنها سرمای شب را به جان 

خریده اند و می گویند تا زاینده رود جاری نشود و آب به پاهایمان نرسد، از بستر رودخانه نمی رویم.

هفته نامه نوسان

گروه شهری

 نوسان: مدیرکل راه و شهرسازی استان 
اصفهــان گفــت: در طــرح نهضت ملی 
مســکن از 2۸ مهرماه تاکنون بالغ بر 4۰ 
هزار متقاضی در سامانه ثبت نام کرده اند. 

علیرضا قاری قرآن با بیان اینکه ثبت نام 
متقاضیان در طرح نهضت ملی مســکن 
از تاریــخ 2۸ مهرماه به مــدت یک ماه 
ادامه دارد، اظهار کرد: در استان اصفهان 
تاکنــون بالغ بــر 4۰ هــزار متقاضی در 

ســامانه saman.mrud.ir ثبت نام 
کردند. 

وی افزود: از این تعداد، بالــغ بر ۱۸ هزار 
متقاضــی در شــهرهای جدید اســتان 
)فولادشهر، بهارستان و مجلسی( ثبت نام 
کرده و بقیه متقاضی بهره مندی از مزایای 
این طرح در شهرهای بالا و زیر ۱۰۰ هزار 
نفر جمعیت استان بوده اند که شهرهای 
کاشــان، شــهرضا، فلاورجان و شاهین 

شهر بیشــترین آمار ثبت نام را داشتند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان 
گفــت: در حال حاضــر ثبت نــام برای 
شــهرهایی که زمین برای آنهــا تامین 
شده انجام می پذیرد، بنابراین در استان 
اصفهان امکان ثبت نام در 4۳ شهر فراهم 
شده است و این شهرها شامل فولادشهر، 
بهارســتان، مجلســی، شــاهین شهر، 
شهرضا، کاشان، اردســتان، اژیه، انارک، 

برزک، تودشــک، تیران، جندق، حسن 
آباد، خوانســار، خور، داران، دهق، زواره، 
سده لنجان، علویجه، فرخی، فریدونشهر، 
گلپایگان، مهاباد، میمــه، نصرآباد، نوش 
آباد، نیاســر، هرند، ورزنــه، وزوان، کمه، 
کوهپایه، آران وبیدگل، ایمانشــهر، باغ 
بهادران، بویین و میاندشت، طالخونچه، 
گلدشــت قهدریجــان،  فلاورجــان، 

 و نطنز است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان عنوان کرد:

ثبت نام ۴۰ هزار متقاضی اصفهانی در سامانه ملی مسکن

یر
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نوسان: وحید مهدویان، معاون   
شهردار  معماری  و  شهرسازی 
اصفهان گفت: پیشگیری و کنترل 
فرونشست زمین نیازمند کاربست 
وی  است.   عملیاتی  راهکارهای 
ادامه داد: نیاز به همگرایی کاربست 
راهکارها توسط تمام دستگاه های 
دولتی و خصوصی در شهر اصفهان 
داریم و امیدواریم با استمرار ارائه 
توسط  آنها  کاربست  و  راهکارها 
دستگاه های مرتبط بتوانیم فرآیند 
شهر  در  را  زمین  فرونشست 
اصفهان کنترل و پیشگیری کنیم. 

شهردار  معماری  و  شهرسازی  معاون 
در  زمین  فرونشست  افزود:  اصفهان 
شهری  چالش  عنوان  به  اخیر  قرن 
به  را  شهرها  پایداری  و  شده  مطرح 
مخاطره انداخته است. وی تاکید کرد: 
زمین  فرونشست  پیش  قرن  نیم  از 
برای نخستین بار در دشت رفسنجان 
مشاهده شد و در حال حاضر علاوه بر 
تهران،  مرکزی،  های  استان   اصفهان 
و کرمان همچنین بخش های  قزوین 
شمالی استان سیستان و بلوچستان و 
هرمزگان را در بر گرفته که در برخی 
نقاط کشور به ۵۰ سانتی  متر رسیده 
است. مهدویان تصریح کرد: در شهر 
و  علمی  توان  از  استفاده  با  اصفهان 
سنوات  در  نخبگان شهری  تخصصی 
گذشته پروژه های متعددی انجام شده 
تا با موضوع فرونشست زمین و ابعاد آن 
در شهر اصفهان آشنا شویم که از جمله 
آنها می توان به پروژه ریز پهنه بندی و 
و  اصفهان  لحظه ای  ریسک  مدیریت 

پروژه ترازیابی شهر اشاره کرد.
منصور شیشه فروش، مدیرکل مدیریت 
در  گفت:  نیز  اصفهان  استان  بحران 
کنفرانس تغییرات اقلیمی همه سران 
کشورها جمع شدند تا انتشار گازهای 
گلخانه ای از سوی کشورهای توسعه 
استانداردهای  به  توجه  عدم  و  یافته 
محیط زیستی که ماحصل آن تغییرات 
وی  دهند.  کاهش  را  است  اقلیمی 
برف  از  بارش  الگوی  تغییر  داد:  ادامه 
به باران،کاهش 4۰ درصدی بارش در 
رودخانه  ماهه   ۱۳ خشکی  اصفهان، 
و  سبز  فضای  به  تا  شده  سبب   ... و 
کشاورزی خسارت وارد شود. همچنین 
اصفهان در تابستان به خاطر خیزش 
کانون های گرد و غبار با آلودگی هوا 
از  اینکه  به  اشاره  با  مواجه است. وی 
۵۳ مخاطره طبیعی در جهان با انجام 
 4۳ استان  در  خطرپذیری  مطالعات 
حادثه امکان وقوع دارد، تصریح کرد: 
مسئولیت  بحران  مدیریت  حوزه  در 
قانون  در  و  است  استاندار  عهده  بر 
مجلس اشاره شده که هر دستگاهی که 
مسئولیت دارد، مکلف است مخاطرات 

مورد اشاره را مدیریت کند. 
شیشه فروش افزود: هر دستگاهی از 
جمله شهرداری مخاطرات را شناسایی 
و ضریب آسیب پذیری را مشخص کند 
تا استراتژی معین برای مدیریت بحران 

و خطرپذیری تدوین شود. 
و  راه  وزارت  اینکه   بیان  با  وی 
شهرسازی مکلف شده که ارزیابی خطر 
فرونشست را انجام دهد و وزارت نیرو 
زیرزمینی  های  سفره  تغذیه  مسئول 
است، گفت: چنین جلسات علمی در 
شهری  آوری  تاب  استراتژی  راستای 
تشکیل شده است تا همه دستگاه ها 
برای به کارگیری در خدمت باشند، در 
کارگروه های هفتگی راهکارها دنبال 
شود و تاب آوری ابنیه فنی و تاریخی و 

مسکونی را پیگیری کنیم.

سخنگوی شورای اســلامی شــهر اصفهان گفت: کلانشــهر اصفهان نیاز به چرخه واحد 
گردشگری دارد و باید همه در کنار هم، نقش خود را در حوزه گردشگری به خوبی ایفا کنند 
.علی صالحی افزود: حضور فعال بخش خصوصی در حوزه گردشگری و تعامل مدیریت شهری، 
شورای شهر و شهرداری با این بخش نشان می دهد که همه در کنار هم به دنبال توسعه ظرفیت 
زیست بوم اقتصاد شهر هستند. ظرفیت هایی مثل سالن اجلاس ســران می تواند محرک 

گردشگری باشد و اصفهان را به عنوان میزبان رویدادهای بین المللی معرفی کند.

در دومین جلسه هم اندیشی باشــگاه »شهراندیشان« اصفهان بر اســتفاده از خرد نخبگان در 
سیاستگذاری بهتر شهر، مشخص بودن نحوه مشارکت شهراندیشان، توجه به سازوکار باشگاهی 
در تصمیم گیری برای شهر و تعیین پاداش برای ارتقای مشارکت ها تاکید شد.مصطفی نباتی نژاد، 
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان در این جلسه اظهار کرد: از اهداف مهم این 
باشگاه گسترش خدمات و ارتقای کیفیت اقدامات در مدیریت شهری برای شهروندان، توسعه فضای 
تبادل دوسویه، ایجاد اجتماعات تخصصی و تسهیل و تسریع ارتباط خبرگان با تصمیم گیران است.

باشگاه »شهراندیشان« ؛ عقل منفصل شهرسالن اجلاس سران محرک گردشگری اصفهان

گزارش

گزارش

راهکار عملیاتی
فرونشست زمین

شهردار اصفهان اعلام کرد:

علی قاسم زاده در نشست بررسی وضعیت 
ارائه  و  ایران  و  جهان  در  فرونشست 
راهکارهای مقابله با آن همزمان با روز جهانی 
نشستهای  اینکه  به  اشاره  با  شهرسازی، 
علمی منجر به حل مسئله می شود، اظهار 
کرد: در جامعه ما اول همه مشکلات تبدیل 
به التهاب می شود و تدریجا نگاه عالمانه به 

موضوع شکل می گیرد. 
در عرصه  این شرایط  اینکه  بیان  با  وی 
ها  عرصه  دیگر  و  شهرسازی  اقتصادی، 
هم حاکم است، گفت: امیدواریم فارغ از 
هیاهوها به پدیده فرونشست به عنوان پدیده 
شهرسازی و محیط زیستی نگاه کنیم و با 
توجه به شرایط موجود ایران، اصفهان و 
جهان بهترین اقدامات موجود را برای اجرا 

بررسی کنیم. 
شهردار اصفهان بیان کرد: سعی خواهیم 
کرد اصفهان پیشگام در مواجهه درست با 
پدیده فرونشست باشد و به همت معاونت 
شهرسازی و همکاری دستگاه های ذی ربط 
کارگروهی را شکل خواهیم داد و فرآیند 
کنترل این مخاطره را آغاز می کنیم، تلاش 
ما این است در این مسیر از دانش و تجربه 

خبرگان استفاده کنیم.

اصفهان پایلوت 
مقابله با فرونشست

در ادامه این نشست، علی بیت الهی، مدیر 
بخش زلزله و خطرپذیری مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرسازی اظهار کرد: از سال 
فعال  فرونشست  بررسی  موضوع  در   ۷۸
هستیم و این اولین جمعی است که با حضور 
یک شهردار تشکیل شده که نشان دهنده 

درک حساسیت مسئله است. 

با  زمین  فرونشست  تفاوت  بیان  با  وی 
زلزله، گفت: زلزله یک اثر موضعی دارد و تا 
کیلومترها تخریب و بعد بازسازی صورت 
می گیرد اما فرونشست هر روز رخ میدهد و 
وسعت گسترش آن از شرق تا غرب کره زمین 
از سواحل ژاپن، اندونزی، تایوان، سواحل 
شرقی چین، پاکستان، عربستان، ایران، ایتالیا 

تا سواحل امریکا را دربرمی گیرد. 
مرکز  خطرپذیری  و  زلزله  بخش  مدیر 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی افزود: 
معتقدم وقتی زلزله رخ می دهد کنترل 
وقوع دست انسان نیست و دانشی برای 
کنترل وقوع در جهان هم وجود ندارد اما 
قابل  ای  پدیده  فرونشست  خوشبختانه 
کنترل است به طوریکه در چند کشور نرخ 
فرونشست از ۱2 سانتی متر در سال به صفر 

رسیده است. 
وی ادامه داد: نگاهی که برخی در مورد 
از  دارند، هم  اصفهان  فرونشست  معضل 
نظر روحی به مردم اصفهان ضربه می زند 
و از بعد اقتصادی هم برای سرمایه گذاران 
و گردشگری ایجاد لطمه می کند، اما اگر 
بتوانیم اصفهان را الگو و نمونه شهرهای 
جهان در غلبه بر فرونشست معرفی کنیم 

رویکرد را تغییر داده ایم. 
مرکز  خطرپذیری  و  زلزله  بخش  مدیر 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی اظهار 
کرد: اصفهان می تواند به عنوان پایلوت 
خطر،  کنترل  بعد  سه  در  قرارداد  این 
کنترل آثار فرونشست و تاب آوری المانها 
معرفی شود. من بسیار به نتیجه این کار 
امیدوارم زیرا ظرفیت های اصفهان از نظر 
علمی بسیار بالاست و کارشناسان و اساتید 

ورزیده ای دارد.

اصفهان بالاترین ریسک 
فرونشست زمین دارد

بیت الهی به ارتباط میان ریسک فرونشست 
و قرارگیری المان های در معرض خطر در 
زون های با پهنه بالا اشاره و تصریح کرد: 
استان خراسان رضوی، اصفهان و تهران 
دارای بیشترین ریسک هستند و از نظر 
قرارگیری شهر و کلانشهر، شهر اصفهان 

بالاترین ریسک را دارد. 
اسکلت  فاقد  های  ساختمان  افزود:  وی 
اینکه  به  توجه  با  و  است  پذیرتر  آسیب 
شکاف  با  دارد  واگرایی  خاک  اصفهان 

مواجه ایم.  
مرکز  خطرپذیری  و  زلزله  بخش  مدیر 
نرخ  شهرسازی  و  مسکن  راه،  تحقیقات 
فرونشست جنوب غرب تهران را 24 سانتی 
در  فرونشست  نرخ  گفت:  و  دانست  متر 
اصفهان کمتر از تهران است اما در جنوب 
غرب تهران چنین فیشرهایی )ترک( را 
ندیدیم. وی ادامه داد: ریسک های ناشی 
از آثار تاریخی و فرهنگی در اصفهان باید 
مدنظر قرار گیرد چراکه اثر تاریخی اگر از 
بین برود جبران آن امکان پذیر نیست. وی با 
بیان اینکه اگر زاینده رود مستمر جریان پیدا 
کند مهمترین قدم در مقابله با فرونشست 
راهکارهای  امیدواریم  کرد:  اظهار  است، 
اجرایی در دولت جدید به یک مصوبه تبدیل 
از  شود چراکه میزان حساسیت مدیران 
میزان تخصیص بودجه به موضوع مشخص 
می شود. البته بودجه ای تاکنون برای مقابله 
با فرونشست تخصیص داده نشده است 
و برای کار میدانی نیازمند اندازه گیری و 
اقدامی  هنوز  که  هستیم  گذاری  هزینه 
نشده است. وی از دلایل عمده فرونشست 

انحلال  زیرزمینی،  آب  سطح  کاهش  را 
حفره های زیرسطحی، ارتعاشات محیطی، 
 .... و  سنگین  صنایع  احداث  بارگذاری، 
دانست و افزود: بروز شکاف های متعدد، 
افت آب، ترک خوردگی ناحیه ساختمان ها 
ما را به وجود فرونشست مشکوک می کند. 
وی تغییر الگوی کشت، نفوذپذیر کردن 
شهر، جمع آوری آب باران با چاه جذبی را 
اصفهان  اقدامات شهری در  از ضروریات 
مخرب  آثار  توان  می  گفت:  و  دانست 
ها  حفره  و  ها  شکاف  مانند  فرونشست 
کاهش  کننده  مسدود  دیوارهای  با  را 
داد و فرسایش تونلی را به سمتی دیگر

 هدایت کرد.
مرکز  خطرپذیری  و  زلزله  بخش  مدیر 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با تاکید 
کرد:  اظهار  فرصت،  به  تهدید  تبدیل  بر 
امیدوارم در پی برگزاری این جلسه مصوب 
شود تا تدوین مقررات ملی کاهش خطرات 
فرونشست زمین را آغاز و شهر اصفهان را 
به عنوان پایلوت انتخاب کنیم. وی بیان 
کرد: در رابطه با کنترل خطر، کنترل آثار 
فرونشست و برای مقاوم سازی المان ها، 
نیاز است ساختارسازی سازمانی در اصفهان 
تا  هایی مشخص شود  کارگروه  و  ایجاد 
کارهای افراد دلسوز در این زمینه به هدر 
نرود و در قالب لایحه در دولت یا مجلس 

تصویب شود.

آگاهی رسانی؛ راه حل 
مشکلات بین استانی

همچنین در این جلسه، رسول میرباقری، 
و  معماری  عمران،  کمیسیون  رئیس 
شهرسازی شورای اسلامی شهر اصفهان 
اظهار کرد: فرونشست یکی از بزرگترین 
چالش هاست و بیش از ۱۵۰ کشور جهان و 
در راس آن کشور ما و بعد اصفهان درگیر این 
موضوع هستند. وی با بیان اینکه ما ارزش 
آثار تاریخی، میراث فرهنگی و دیگر سرمایه 
های نهفته شهر را کمتر می دانیم، گفت: با 
بروز فرونشست، برند اصفهان در خطر شدید 
قرار گرفته است و مدیریت کلان کشور و در 
درون استان آنگونه که باید و شاید نتوانستیم 
روی موضوع تمرکز کنیم.  رئیس کمیسیون 
شورای  شهرسازی  و  معماری  عمران، 
اسلامی شهر اصفهان افزود: هنوز کشت 
های نابه جا، هنوز برداشت های بی رویه آب 
ها، وضعیت صنعت و سایر موضوعات که روز 
به روز تشدید می کند ادامه دارد و تدبیری 
برای آن نشده است. وی ادامه داد: برای 
اصلاح وضعیت باید بیشتر در درون استان 
که اختیار داریم راهکارها را پیش ببریم تا 
اینکه توقع داشته باشیم پتانسیل بیرون 
استان به کمک ما بیاید. میرباقری افزود: 
داشتن نگاه منفی نسبت به استان های دیگر 
سبب می شود ما از توقعات و مشکلاتی که 
آنها دارند آگاه نباشیم تا سختی های آنها را 
درک کنیم اما به ذهن آنها القا شده که یکی 
از عوامل مشکلات آنها ما هستیم، در این 
حوزه باید با زبان نرم آگاهی داده و پیام مردم 

مظلوم اصفهان را خوب بیان کنیم. 

وضعیت فرونشست در جهان و ایران و ارائه راهکارهای مقابله بررسی شد؛

تاب آوری در برابر فرونشست

citizen

 نوسان: شهردار اصفهان در حاشیه بازدید سالن اجلاس سران گفت: 
این پروژه آماده تحویل به بهره بردار است و با توجه به پیش بینی های 
انجام شده درصددیم تا بهره برداری این بخش از پروژه را به بخش 
خصوصی واگذار کنیم.  علی قاسم زاده با اشاره به اینکه پروژه سالن 
اجلاس، یک پروژه بزرگ ملی است و اگر بخش خصوصی در این 
پروژه ورود پیدا کند با نتایج خوبی روبه رو خواهد شد، تصریح کرد: 
از همه سرمایه گذاران کشور که استعداد و توانایی حضور در این 
مجموعه را دارند، درخواست می کنم به میدان بیایند تا بتوانیم از این 

مجموعه بهره برداری کنیم. 
شهردار اصفهان خاطر نشان کرد: پیشرفت فیزیکی و کالبدی این پروژه تمام است؛ 
اما در بحث های نرم افزاری نیازمند اقداماتی هستیم و بهره بردار هنگام حضور 
می تواند برای این مباحث نرم افزاری، برنامه ریزی کند. قاسم زاده با بیان اینکه 
حدود ۹۰ درصد از اقدامات کالبدی این سالن انجام شده و ۱۰ درصد باقی مانده 
تا پنج ماه آینده به پایان می رسد، اظهار کرد: سرمایه لازم برای این پروژه با 
توجه به ایده ای که بهره بردار می دهد، مشخص می شود. اکنون مقرر شد تمام 
اقدامات لازم قبل از بهره برداری را انجام دهیم تا بتوانیم این پروژه را به دست 

افراد مربوطه بسپاریم.
تکمیل پروژه های نیمه تمام 

 به سود شهر و مردم 
در ادامه نیز معاون عمران شهری شهرداری اصفهان گفت: این جلسه پیرو 
سیاست گذاری های انجام شده هر ۱۵ روز یک بار با حضور شهردار اصفهان و 
مدیران ارشد شهری برای بررسی مشکلات پروژه های بزرگ اصفهان برگزار 
می شود. ایرج مظفر تصریح کرد: پروژه مرکز همایش های بین المللی یا سالن 
اجلاس سران حدود ۱۰ سال است که آغاز شده، اما با توجه به مشکلات مالی 
که وجود داشته هنوز این مشکل برطرف نشده است؛ در حال حاضر شهرداری 
اصفهان سیاستی به نام تکمیل پروژه های ناتمام را پیش بینی کرده که به سود 
مردم است. او اضافه کرد: تکمیل حلقه حفاظتی و سالن اجلاس یکی از مهم ترین 
پروژه های شهر اصفهان است که باید به سرعت به نتیجه برسد تا سود آن به 
شهر و مردم برسد. معاون عمران شهری شهرداری اصفهان خاطرنشان کرد: در 
این جلسه عملیات های تکمیلی فاز یک و دو و تصمیم گیری و سیاست گذاری 
برای فاز سه مطرح شد. فاز یک و دو این پروژه انجام اقدامات فیزیکی و فضایی 
است و فاز سه تکمیل و تجهیز این فضاهاست تا بتوانیم به یک بهره برداری خوب 
برسیم؛ چراکه مرکز همایش های بین المللی کاربری های زیادی دارد و در کشور 
چنین سالنی برای برگزاری همایش های داخلی وجود ندارد. مظفر با بیان اینکه 
در جلسه مقرر شد فاز دو این پروژه تا پایان سال تکمیل شود، خاطرنشان کرد: به 
دنبال تعیین یک مدیر بهره بردار خوب برای این پروژه هستیم؛ زیرا بهره بردار باید 
بتواند از فضاهای مختلف از جمله سالن اصلی، سه سالن جنبی، 24 دفتر کار، 

هشت ویلا و سینما به درستی استفاده کند.
معارضات ملکی

مشکلات پروژه سالن اجلاس 
مـــدیـر پروژه مـرکز هــمایــش هــای بین المللی اصفهان نیز در ادامه با اشاره 
به اینکه برای فاز یک و دو این پروژه ۶2۱ میلیارد تومان هزینه شده است، گفت: 
مرکز همایش های بین المللی اصفهان خرداد ۱۳۸۹ با توجه به صورت جلسه 
شورای اسلامی شهر به تأیید کارگروه منتخب هیئت دولت رسید و با میزان 
اعتبارات دولتی معادل ۱۰۰ میلیارد تومان مصوب شد که از این مبلغ 2۰ میلیارد 
تومان آن پرداخت شد. محمد محمدی با بیان اینکه این پروژه از بین سه گزینه 
شهرهای اصفهان، کیش و تهران به اصفهان واگذار شد، تصریح کرد: این پروژه 
۱۷ فروردین ۱۳۹۰ به میزان ۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار کلنگ زنی شد. زمین 
اختصاص داده شده به این پروژه در جنوب شرق اصفهان در امتداد اتوبان شهید 
کشوری و رینگ چهارم ترافیکی شهر قرار دارد و مساحت آن ۷۱.۵ هکتار است. 
این زمین از توپوگرافی طبیعی زیبایی با اختلاف ارتفاعی نسبی شمال به جنوب 
حدود ۱۶ متر برخوردار است که از مزیت های آن می توان به فاصله 2۰ دقیقه ای 
تا فرودگاه، دسترسی آسان به رینگ سوم و چهارم ترافیکی، امکان توسعه، 
ترافیک روان وخارج بودن از مرکز شهر اشاره کرد. او افزود: زیر مجموعه این پروژه 
شامل فضای ورودی، سالن اصلی همایش ها سالن چند منظوره، سینما، هال، دفاتر 
اداری، فضای ورودی هیئت رئیسه و پارکینگ در دو طبقه و مجموعه ویلاهاست. 
احداث سالن همایش ها با مساحت کل عرصه 2۱۵۰۰ متر مربع، فــضای ورودی 
کنکورس به مساحت 4۰۰۰ متر مربع، سالن اصلی به مساحت ۳۱۰۰ متر مربع 
در ۵ طبقه با ۱2۰۰ صندلی در همکف و ۱2۰۰ صندلی در طبقات اول و دوم 
و سالن چند منظوره به مساحت ۱۷۰۰ متر مربع با ظرفیت ۱4۰۰ نفر از جمله 

جزئیات این پروژه است.
مــدیر پروژه مـــرکز هــمایش هــای بین المللی اصفهان خاطرنشان کرد: از 
جزئیات دیگر این پروژه می توان به سالن سینما به مساحت 4۶۰ متر مربع و 
ظرفیت ۶۰۰ نفر، سالن هال به مساحت ۱2۰۰ متر مربع و ظرفیت ۶۰۰ نفر، 
دفاتر اداری و جلسات شامل 24 دفتر به مساحت 24۰۰ متر مربع، فضاهای 
اقامتی شامل ۸ دستگاه ویلا هرکدام به مساحت 4۰۰ متر مربع و پارکینگ ها به 
مساحت 2۹۰۰۰ متر مربع با ظرفیت ۸۰۰ دستگاه خودرو اشاره کرد.محمدی 
درباره سالن اصلی این پروژه گفت: این سالن برای برگزاری همایش و سمینارهای 
بین المللی در نظر گرفته شده که با شکل هندسی کروی و قطر ۸۵ متر و ارتفاع 
2۵ تا ۵2 مترمربع است، همچنین این سالن ۱4 هزار متر زیربنا و ۵ طبقه با 
۱۱۵4 صندلی ویژه و ۱2۰۰ صندلی برای تماشاگران و خبرنگاران احداث شده 
و اختلاف کف حدود 2.4۰ متر است. دکوراتیو این سالن تاکنون ۹۸ درصد 
پیشرفت داشته و تنها رنگ آمیزی دکوراتیو سقف ورودی های اصلی و فرعی، 
نصب دریچه های هوادهی سقف هدریل، نصب قرنیز و درب های ضد حریق و 
جایگاه  در  استیل  نرده های  نصب  و  چوبی  درب های  یراق آلات  و  دستگیره 

تماشاچیان باقی مانده است.

دعوت از سرمایه گذاران 
برای سالن اجلاس سران

شـهردار اصفهـان گفـت: شـهرداری اصفهـان بـرای تشـکیل کارگـروه کنتـرل فرونشسـت 
اصفهـان با همـکاری دسـتگاه های ذی ربـط آمادگـی دارد و در این مسـیر از دانـش و تجربه 
نخبـگان بهـره خواهد بـرد. همچنین علی بیـت الهی، مدیر بخـش زلزلـه و خطرپذیری مرکـز تحقیقات راه، 
مسـکن و شهرسـازی در نشسـتی که به منظور بررسـی وضعیت فرونشسـت زمین در اصفهان برگزار شـد، 
تاکیـد کـرد: تغییـر الگوی کشـت کشـاورزی، نفوذپذیر کردن خـاک، جمـع آوری آب باران با چـاه جذبی از 

ضـروری تریـن اقدامات شـهری در اصفهان اسـت؛

هفته نامه نوسان
گروه شهری

 نوســان: معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهردار اصفهان گفت: قرار بر این بود که 
اصفهان به عنوان اولین شهر طرح تراموا 
به تصویب برسد و بعد در سایر شهرها اجرا 
شــود که خیلی از لحاظ بودجه ای برای 
کشــور مضر بود به طور مثال در اصفهان 
حدود پنج تــا ۱۰ هزار میلیــارد تومان 
بودجه شــهر برای تراموا صرف می شد و 
این بودجه ای بود که اگر تصویب می شد 

این دوره از مدیریت شــهری تمام بودجه 
خود را باید صرف تراموا می کرد. 

حسین حق شناس  اضافه کرد:  این اتفاق 
نهیبی به شورای شــهر دوره گذشته زد و 
شهرداری را بازخواســت کرد که چرا در 
این طرح از اســاتید کمــک و راهنمایی 
نگرفتید در این راســتا شــورای اسلامی 
شهر دوره گذشته جلسات مناظره ای را با 

اساتید برگزار کرد و طرح به تعویق افتاد. 

وی تصریــح کــرد: در ایــن دوره جدید 
مدیریت شــهری معاونت حمــل و نقل 
به بحث علمــی تاکیــد دارد بنابراین نه 
می گوئیــم ترامــوا آری و نــه می گوئیم 
تراموا خیر؛ در واقــع تصمیم گیری زود 
اســت و باید با رویکرد علمی و دید جامع
 به این مهــم بپردازیــم، در واقع معتقد 
هستیم تراموا در بلند مدت باید مطالعه و 

بررسی شود.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار اصفهان:

تصمیم گیری برای تراموا زود است

شهرداری برای تشکیل کارگروه کنترل فرونشست اصفهان آمادگی دارد
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think

تحلیل

 نگاه     

اتحادیه کشوري کسب وکارهاي مجازي گزارشي را با هدف نشان دادن پراکندگي پروانه هاي 
صادر شده جهت شناخت بهتر اکوسیستم آنلاین در کل کشور و همین طور بررسي علایق 
و میزان تمایل جمعیت در هر اقلیم به موضوعات مختلف کسب وکارها جمع آوري کرده 
است. این اتحادیه در شش ماه اول سال، اقدام به صدور ۶4۹ فقره پروانه کرده است. 
۵۵۹ نفر از کساني که از اتحادیه کسب وکارهاي مجازي پروانه دریافت کرده اند، مرد 
هستند که شامل ۸۶درصد مي شود و ۹۰ نفر، زن هستند که شامل ۱4درصد مي شود. 

سهم زنان از دریافت پروانه کسب وکارهای مجازی
بانک ها خواست در  از مدیران عامل  بانک مرکزي  علي صالح آبادي، رییس کل 
پرداخت وام هاي خرد به اشخاص داراي رتبه اعتباري مناسب تسهیل گري کنند.

وي گفت: یکي از مطالبات مردم از شبکه بانکي، تسهیل در اعطاي تسهیلات است 
و در این راستا، انتظار مي رود شبکه بانکي با توجه به رتبه اعتباري متقاضیان، شرایط 
سهل تري را درخصوص سازوکار اعطاي تسهیلات خرد به متقاضیان داراي رتبه 

اعتباري مناسب در نظر بگیرد.

پرداخت وام های خُرد را راحت بگیرید

رشد ساعتی
 نقدینگی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: سه شنبه گذشته برخي اقتصاددانان مهمان رییس جمهور 
بودند. نشستي که عمده صحبت هاي آن به بازار ارز و شرایط کشور 
اختصاص داشت. با وجود اینکه به نظر مي رسد دولت و مجلس تصمیم 
خود را گرفته اند، هدف از این جلسه شاید جلب حمایت اقتصادداناني 
باشد که مدافع ارز دولتي هستند.آنچه می خوانید اما برخی از برجسته 

ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

حذف ارز دولتي
رانت ایجاد مي کند

و  بوده  ارز دولتي  اقتصاددان مهم ترین چهره مخالف حذف  فرشاد مومني، 
است. او در جلسه موسسه دین و اقتصاد که در اوایل آبان ماه برگزار شده، 
گفته بود: »خطر برنامه گریزي در دولت فعلي به مراتب از دولت روحاني بیشتر 
است. ما در حال مشاهده علایمي در دولت و مجلس هستیم که نشان دهنده 
زمینه سازي هاي خطرناکي براي برهم زدن امکان شکل گیري یک برنامه توسعه 
با کیفیت و راهگشاست. یک نمونه بسیار بدیهي و پرشمار تجربه شده در این 
زمینه ماجراي دستکاري قیمت هاي کلیدي است. مدتي است با تکیه بر دروغ 
و جوسازي مافیاهاي رسانه اي بساطي راه انداخته اند که قیمت ارز پایه کالاهاي 
اساسي، حامل هاي انرژي و مابقي کالاها و خدماتي که توسط دولت عرضه 
مي شود را بالا ببرند. الان مي گویند ما با رانت و فساد مخالفیم پس مي خواهیم 
ارز 42۰۰ توماني را حذف کنیم. کجاي دنیا از طریق ایجاد جهش در هزینه هاي 
معطوف به بقاي فقرا به آنها رحم مي کنند که شما مورد دوم آن باشید؟« او در 
ادامه نیز افزوده بود: »یک گزارش رسمي دیگر مي گوید فقط در دوره ۱۳۹۹-
۱۳۸4 به خاطر شدت اصرار به شوک درماني خروج سرمایه ۱۷۱ میلیارد دلاري 
ز کشور بوده است که در پي آن دانشگاه شریف گزارش مي دهد که هربار شوک 
درماني رخ مي دهد با امواج گسترده تر خروج سرمایه انساني روبه رو مي ویم. چرا 
این موارد را در محاسبات خود لحاظ نمي کنید؟ راه نجات این است مقامات 
اقتصادي کشور در یک برنامه زنده از شوک نرخ ارز دفاع کنند و ما پاسخ دهیم 
و اگر براي نهادهاي نظارتي محرز شد که این مسیر ضد منافع عمومي است 

جلوي آن را بگیرند.«

نباید انتظار اثربخشي داشت!
راغفر یکي از حاضرین این جلسه و از افرادي است که مانند مومني مخالف حذف 
ارز ترجیحي است. او در خصوص این جلسه گفت که »ایراد اساسي جلسات 
اقتصاددانان با رییس جمهور تعداد زیاد افراد و وقت کمي است که براي گفت وگو 
به افراد داده مي شود. البته همین که آقاي رییس جمهور و تیم اقتصادي ایشان 
از اقتصاددانان دعوت مي کنند تا با دیدگاه هاي مختلف آشنا شود نکته مثبتي 
است، چون هر کدام از این اقتصاددانان آورده اي براي این جلسه دارند. با توجه 
به ساختار این گفت وگوها فعلا نباید انتظار اثربخشي از آنها را داشت و بهتر است 
اقتصاددانان هم طیف با تعداد محدود تري در جلسات شرکت کنند. البته جلسات 
دیگري با حضور وزیر اقتصاد و معاون اقتصادي رییس جمهور برگزار مي شود 
که تخصصي تر است.« این اقتصاددان در ادامه افزود: »برخي افرادي که به این 
جلسه دعوت مي شوند، سه دهه مسوولیت برنامه ریزي اقتصادي کشور را بر عهده 
داشتند و مسوولیت بخشي از بحران فعلي اقتصاد کشور با آنهاست و اگر راه حلي 
داشتند تاکنون ارایه داده بودند. در مجموع جلسه با رییس جمهور جلسه مفید 
و موثري بود و جمع بندي خوبي براي ایشان داشت ولي براي کارآمد تر شدن 
جلسات، ابتدا باید پرسش جلسات مشخص و سپس تعداد افرادي که دعوت 

مي شود، محدودتر شود.«

کاسه داغ تر از  آش
احمد توکلي دیگر مهمان این نشست بود. او را مي توان نماد تثبیت در اقتصاد 
و فریز قیمت ها دانست. فردي که پیش از این هم بارها اعلام و ثابت کرده که 
مدافع اقتصاد دولتي، قیمت گذاري دستوري بازارها و رشد سازمان هاي تنظیم گر 
و مداخله گر در اقتصاد است. پرویز داودي دیگر اقتصاددان حاضر در این جلسه، 
همان فردي است که سال ۹۷ و همزمان با افزایش قیمت دلار گفته بود با 
محاسباتي دقیق متوجه شده که قیمت اصلي دلار 4 هزار و ۳۱۳ تومان است. 
او به دولت پیشنهاد داده بود با کنترل بازار، قیمت دلار را کنترل کند. حتي 
گفته بود تمام کشورها نرخ ارز را کنترل مي کنند و فقط ایران است که با اجراي 
الگوهاي سرمایه داري کاسه داغ تر از  آش شده. دیدگاه مصباحي مقدم هم مانند 
دیگر مهمانان این جلسه بود. تاکید او هم در این مدت بر کنترل بازار براي کنترل 

قیمت ارز بود.

وخامت مالیات
اما بر اساس گزارش معاونت بررسي هاي اتاق بازرگاني تهران که برگرفته از 
گزارش هاي خزانه داري کشور است، کل درآمدهاي مالیاتي در نیمه نخست سال 
جاري حدود ۱۳۹ هزار میلیارد تومان بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته ۶2.۵ درصدي رشد کرده است. این گزارش مهم ترین دلیل این افزایش 
را در کاهش مالیات ستاني از بنگاه هاي اقتصادي در سال ۹۹ به دلیل اعمال 
محدودیت ها و تعطیلي هاي چند باره اعلام کرد. با وجود اینکه در نیمه نخست 
سال جاري درآمدهاي مالیاتي افزایش چشمگیري داشت، اما همچنان سهم 
مالیات از تولید ناخالص داخلي کم است؛ بر اساس گزارش ها سهم مالیات ها 
از تولید ناخالص داخلي در سال گذشته ۳.۸ درصد و سهم مالیات ها از تامین 
بودجه کل حدود ۳۱ درصد است. سال گذشته بیش از 2۰۷ هزار میلیارد تومان 
درآمد مالیاتي وصول شد که نسبت به آنچه در برنامه ششم توسعه عنوان شده 
 GDP بود، انحرافي 2۰.۸ درصدي داشت. در حالي نسبت درآمدهاي مالیاتي به
در ایران به ۶ درصد هم نمي رسد که برخي گزارش ها نشان مي دهد این درصد 
در اقتصادهاي همسایه تا ۱2 و بعضا ۱۷ درصد نیز افزایش داشته، در کشورهاي 

پیشرفته این سهم بین ۳۰ تا ۳۵ درصد نیز عنوان شده است. 

خطر برنامه گریزي

امروز ضرورت وجود پیوست رسانه ای در 
هر مجموعه برای توسعه فضای کسب و 
کار امری اجتناب ناپذیر است. در عصر 
جریان سازی و در رده پائین تر از آن 
عصر ارتباطات، مهمترین اصلی که به 
کند،  می  کار کمک  و  موفقیت کسب 
تمرکز بر ارتباط سالم، پاسخگو و مستمر 
دنیای  یعنی  این  و  است  مخاطبان  با 
بیرون از فضای کسب و کار که همان 
نیاز ضروری  جامعه پیرامون آن است، 
به شناخت دقیقی از عملکرد مجموعه 
کسب و کار دارد و این شناخت را نه فقط 
از راه تبلیغات، که ممکن است حتی برای 
خواندن یک خبر کوتاه نیز به دست آورد.

ضرورت 
پیوست رسانه ای

تصور کنید شما در شرکتی کار می کنید 
که به شکل پیوسته در ماه چند خبر 
کوتاه به رسانه ها اعلام کند، چه اتفاقی 
می افتد؟ شما در ذهن اجتماع مدام تکرار 
می شوید و هر بار به شکلی تازه و جدید 

خودتان را به نمایش می گذارید. 
اما باید به یک اصل مهم هم دقت داشت، 
وقتی که صحبت از فضای کسب و کار می 
شود، شما باید همه تلاش خود را انجام 
دهید تا نه تنها بیشترین اخبار از شما 
در رسانه ها درج شود، بلکه رسانه ای 
شدن هر خبری را در محیط اجتماعی و

کنترل  و  پایش  پیرامونتان  ای  رسانه 
کوتاهی  هر  است  ممکن  گاهی  کنید. 
برای گزافی  قیمت  به  زمینه  این  در 

 مجموعه ها تمام شود، زیرا رویکردهای 
منفی رسانه ها نسبت به اخبار شرکت 
این  ترکیب  است،  گر  تخریب  قطعا" 
موارد به ایجاد نگاه مثبت رسانه ای منجر 

خواهد شد.
زبان  به  تواند  می  ای  رسانه  پیوست 
فرد  یک  ارتباط  کوچکترین  از  ساده 
جزء مجموعه با افراد اجتماع تا بالاترین 

سطوح رسانه را شامل شود. 
پرتال های جامع دو زبانه یا چند زبانه، 
سایت پویای الکترونیکی، زیر شاخه های 
وب خانگی )وبلاگها(. حضور مستمر در 
شبکه های اجتماعی فعال، نشر نشریات 
داخلی کاغذی و الکترونیکی، بسته های 
تبلیغاتی، بروشورها، پمفلت ها، فلایرها، 

با  همگی  غیره  و  ویزیت  های  کارت 
واحد(،  شعار  و  فونت  لوگو،  رنگ،   (
تلفنهای گویا، استفاده از امکانات رادیو و 
تلویزیون اینترنتی، حضور مؤثر در رادیو 
وتلویزیون بومی در گام نخست و ملی 
در گام های بعدی همه و همه می تواند 

بسته پیوست رسانه را در برگیرد.

چند اصل مهم برای 
بازخورد مثبت رسانه ای

اول: رسانه ها، خبرنگاران و نخبگان این 
حوزه را بشناسید: جمع آوری اطلاعات 
رسانه ها، خبرنگاران و نخبگان قدم اول 
است. مهم نیست که مجموعه کاری شما 
چقدر معروف و بزرگ یا کوچک و تازه 
کار است، هر خبری در محیط کار شما 
تبدیل  ارزش خبری  یک  به  تواند  می 

شده؛ جریان و موج شود. 
دوم: نشست های خبری در اتاق فکر 
رسانه ای برگزار کنید: هر چند ممکن 
از  خبری  نشست  یک  برگزاری  است 
شما زمان و هزینه بگیرد، اما این را در 
نظر داشته باشید که در عوض، با یک تیر 
چند نشان زده اید و هم محصول شرکت 
خود را ) چه مادی و چه معنوی ( به شکل 
رسانه ای توزیع کرده اید، هم ارتباط خود 
را با رسانه ها حفظ و قوی تر کرده اید 
و هم فضای کسب و کارتان را به شکل 

حرفه ای در ذهن ها منقوش کرده اید. 
سوم: برای تولید و توزیع اخبار کسب و 
کارتان تقویم رسانه ای بنویسید: برای 
ارسال اخبار شرکت ها نه خیلی عجله 
کنید که خبر از ارزش و محتوا تهی باشد 
اقدام کنید که فرصت  دیر  آنقدر  نه  و 

سوزی شود. 
توزیع  و  تولید  برنامه  کنید  سعی 
پیوستهای رسانه ای مجموعه را براساس 

یک برنامه مدون پیش ببرید. 
چهارم: پیوست رسانه ای و رسانه ها را 
پایش و نظارت کنید: رصد خانه رسانه ای 
شما را بر امواج رسانه ها سوار خواهد کرد، 
نگاه مستمر به موضوعات داغ رسانه ای و 
تولید محتوا بر اساس آن موجب بازتاب 

رسانه ای زیادی خواهد بود.
پنجم: معماری برند در پیوست رسانه 
ای انجام دهید: سعی کنید با استفاده از 
زیر گروه های شبکه های اجتماعی مانند 

وبلاگها، شریانهایی با مفاهیم مختلف اما 
همسو ایجاد نموده و سپس همه را به 

یک شبکه اصلی سوق دهید. 
تشکیل ستاد یا شورا و یا اتاق فکر رسانه 
ای و بالا بردن سواد رسانه ای مخاطبین 

بسیار مهم است.

اهداف اصلی
 تولید محتوا  

برای سرگرمی : این مورد برای مخاطب 
جذابیت حسی قوی ایجاد میکند و باعث 

به اشتراکگذاری زیاد محتوا میشود.
میتواند  نیز  مورد  این   : آموزش  برای 
باشد،  داشته  گستردهای  خروجی 
خصوصاً برای کسانی که هنوز در مورد 

محصول یا خدمات اطلاعاتی ندارند. 
کمی  محتوا  این  کردن:  متقاعد  برای 
ذهنیت  تدریج  به  و  است  احساسیتر 
میگویم  میدهد)من  تغییر  را  مشتری 
مشتری زیرا محتوای متقاعدکننده اغلب 

برای درک محصول استفاده می شود(.
به  اغلب  محتوا  این  دادن:  تغییر  برای 
محسوب  غیرمنطقی  احساسی،  جای 
میشود،چون شما نیاز به فکر و تصمیم 
شما  به  تغییری  چه  که  دارید  گیری 

پیشنهادشده است.

اقدامات ضروری
 جهت انجام راهبرد رسانه ای 

به منظور جریان سازی و ایجاد جریان 
ارتباط موثربا  تمام  دانایی در راستای 
اقشار جامعه  و شکست فقر باور عمومی  
در این حوزه اقدامات زیر حائز اهمیت 

هستند :
گویا  اما  کوتاه  مستندهای  تولید   -۱
تولید  سازمان:  تاریخچه  به  عطف 
ویدئو های ۶۰ ثانیه ای، تولید ویدیوهای 
تولید  آنلاین،  گفتگوهای  بستر  زنده، 
مصاحبه ها، رویدادهای آنلاین ، وبینارها 
و دوره های مهارت محور کوتاه مدت 

پانزده دقیقه ایی
سازی  چابک  یا  و  تقویت  ایجاد،   -2
مولتی  زبانه  چند  سایت  یا  و  پرتال 
مدیا: تولید ویکی Wiki؛ ایجاد سایت 
وب  ایجاد  Fans؛  مجازی  هواداران 
لینک های خاص  با  لاگ های متعدد 
سه  حداقل  تدوین  رسمی؛  سایت  به 

سایت  واره  درخت  برای  استراتژی 
رسمی  site map؛ قرار دادن آدرس 
موتورهای  تمامی  در  رسمی  سایت 
ایجاد  با  برند  معماری  جستجو؛ شروع 
تولید  و  مختلف  ای  رسانه  لوگوهای 

برندهای چتری و همچنین شبهه برندها
۳- ایجاد و یا تقویت شبکه های اجتماعی 
پویا و بروز؛ ایجاد کانال اختصاصی تلگرام 
با واتس آپ، صفحه فیس بوک، توییتر، 
اینستاگرام، آپارات، کانال یوتیوپ ، نت 
لینکدن،  صفحه  و....،  واین   ، فلیکس 
صفحات پینت رست، ایجاد یک افزونه 
ها   Chrome. Firefox .….، ایجاد 

Reddit کاربر
4- تولید رسانه های مکتوب ؛ خبر نامه، 
هفته نامه، ماهنامه، فصلنامه و یا حتی 
تبلیغاتی،  صرفا  مجلات  نشر  گاهنامه؛ 
تولید حداقل یک کتاب آموزشی در هر 
ماه، تولید تقویم رسانه ای سازمان، تولید 
کارت های پستی با نگاه به هنر بومی و 
اصیل، والپیپرهای دستک تاپ و موبایل 
یک  تولید  و...، تولید تمبر اختصاصی،  
الگوهای  تصاویر  ماه،  در  کاریکاتور 
داستان  محتوا،  سازی  بصری  رفتاری، 

برند، نقشه های ذهنی
۵- ایجاد و تقویت رسانه های دیجیتال؛ 
هفته نامه، ماهنامه، فصلنامه و یا حتی 
گاهنامه دیجیتال، نشر مجلات صرفا" 
تبلیغاتی با آگهی و جذب اسپانسرهای 
یک  حداقل  تولید  دیجیتال،  مجازی 
در هر سه  آموزشی  الکترونیکی  کتاب 
ماه، تولید کارت های پستی الکترونیکی 
با نگاه به هنر بومی و اصیل، تولید مقالات 
الکترونیکی و پاورپوینت های دیجیتال، 
توجه ویژه به برنامه های APP موبایل 
 ،AR و واقعیت مجازی و واقعیت افزوده
پیام های الهام بخش، نقل قول ها ی 
مشتری،  نظرات  هاو  توصیه  بزرگان، 

پستهای مهمان  و پلتفرمهای تقدیر
سازمانی  معرفی  پروفایل  تولید   -۶
بروشورهای ایجاد  شامل:  کیفیت  با 

حرفه ای، پمفلت های خاص، فلایرهای 
خاص  ویزیت  کارت  مجموعه، 
الکترونیکی، کارت هواداری الکترونیکی 

بانکی با قابلیت های خاص
تلویزیون  و  رادیو  اندازی  راه   -۷
پادکست،  تولید  سازمان؛  اینترنتی 
کوتاه، های  فلش  موبایلی،  ویدیوهای 

 فیلم های ۶۰ یا ۹۰ ثانیه ای لوگو دار، 
انیمیشن، موشن گرافی و بازیهای آنلاین

۸- استفاده از بسترهای رسانه ای)بومی، 
ملی و فراملی(؛ تولید فیلم های آموزشی 

و پادکست های ویژه
دو  گویای  های  سامانه  اندازی  راه   -۹

سویه
۱۰- راه اندازی نمایشگاه های فیزیکی و 

مجازی
دیجیتال  کتابخانه  اندازی  راه   -۱۱
مقالات،  کتب،  تجمیع  مجموعه؛ 
ویدیوهاو  ها،  پاورپوینت  تصاویر، 
حوزه به  مربوط  های  اینفوگراف 

 مجموعه
رسانی اطلاع  بحث  به  توجه   -۱2

اینفوگرافی)شکست فقر  با زبان   ساده 
بصری  هویت   بر  مبتنی  عمومی  باور 

والبته  حظ بصری مخاطب(
با  ای سالیانه  تقویم رسانه  تولید   -۱۳

مجموعه پیوست های آن
۱4- توجه به پیوست ها  جامعه پنهان 
مربوط به کودکان، زنان، معلولین ، اقشار 

خاص جامعه و ...
۱۵- توجه به تبلیغات محیطی و مکان 
یابی دقیق نقاط پیرامون و استفاده از 

خلاقیت و نوآوری در آن

چرا برای توسعه کسب و کار باید در ذهن اجتماع مدام تکرار شوید؛

پیوست رسانه ای

 نوسان:انتشار گزیده آمارهاي 
اقتصادي تا شهریور سال جاري، 
اولین گزارش رسمي از عملکرد 
مقایسه  است.با  رییسي  دولت 
از  مرکزي  بانــک  گزارش هاي 
بخش هاي اقتصادي کشــور در 
مرداد و شهریور ســال جاري 
مي توان به این نکته پي برد که 
در این یک ماه ۱۴6 هزار میلیارد 
تومان به نقدینگي کشور افزوده 
شده؛ روزي ۴8۰۰ میلیارد تومان، 
ساعتي ۲۰۰ میلیارد تومان و هر 
دقیقه نیز 3.3 میلیارد تومان به 

آن اضافه مي شود. 
براي پي بردن به بزرگــي این عدد کافي 
است بدانید زماني که در حال خواندن این 
گزارش هستید، حدود ۱۰ میلیارد تومان 
نقدینگي کشور بالا رفته اســت. یا اگر ده 
دقیقه در صف نانوایي باشید نیز حدود ۳۳ 
میلیارد تومان نقدینگي کشور بالا مي رود. 
در این مدت نیــز ۳ هزار میلیارد تومان به 
پایه پولي کشور اضافه شده است. ضریب 
فزاینده نیز از ۷.۶ به ۷.۸۳ تغییر وضعیت 
داده است. از منظر اجزاي تشکیل دهنده 
نقدینگي نیز در این مدت، عنصر »پول« 
افزایشــي در حدود ۳۵۰ هــزار میلیارد 
توماني داشــته و »شــبه پول« نیز ۱۱۱ 
هزار میلیارد تومان جهش داشــته است. 
نقدینگي در شهریور نسبت به اسفند ۹۹ 
افزایشي ۱۷ درصدي و نسبت به شهریور 
۹۹ نیز جهشــي 4۰.۵ درصدي داشــته 
اســت. عمده این جهش بــه دلیل اتخاذ 
سیاست هاي تورمي براي پوشش کسري 
بودجه دولت است. کل بدهي هاي خارجي 
دولت در پایان شهریور نیز بیش از ۹ میلیارد 
دلار برآورد شده است. با وجود تغییر دولت 
همچنان رویه عدم انتشار داده هاي مربوط 
به بخش مالي و بودجه وجــود دارد و این 
بخش از آمارهاي اقتصادي از ســال ۹۷ 

تاکنون به روزرساني نشده است. 
گزیده آمارهاي اقتصادي شهریور، اولین 
آمار اقتصادي از عملکــرد تیم اقتصادي 
رییسي اســت. تیمي که در شرایطي به 
روي کار آمده که تورم نزدیک ۵۰ درصد 
بود و تورم خوراکي ها نیز فاصله آنچناني با 
۷۰ درصد نداشت. البته که کسري بودجه 
غیر قابل تامین به زعم مرکز پژوهش ها نیز 
چالش مهم دیگري بود که مي توانســت 
احتمال افزایش سرسام آور استقراض دولت 
از بانک مرکزي مانند تمام سال هایي که 
دولت ها کسري بودجه شان را از این نهاد 
پولي تامین مي کردنــد، تقویت کند. در 
این یک ماه به خالــص دارایي هاي بانک 
مرکزي بیش از ۱4 هــزار میلیارد تومان 
افزوده شده که براي آن دو دلیل وجود دارد؛ 
یا درآمدهاي خارجــي که عمدتا حاصل 
از نفت هستند به کشــور وارد مي شوند یا 
اینکه دولت درآمدهاي نفتي را پیش از ورود 
به کشور از بانک مرکزي به صورت ریالي 
پیش خور کرده است. از آنجایي که در این 
مدت به نقدینگي و پایه پولي افزوده شده، 

به نظر مي رسد دلیل دوم صحیح باشد. 
با اســتناد به گزارش بانــک مرکزي در 
شهریور سال جاري نقدینگي مرز 4۰۰۰ 
هزار میلیــارد تومان را رد کرد و نســبت 
به مرداد ماه افزایشــي ۱4۶ هزار میلیارد 
تومان داشته است. اما نکته نگران کننده 
متغیرهاي اقتصــادي، تغییر ۱۱۷2 هزار 
میلیارد توماني نقدینگي در فاصله شهریور 
۹۹ تا شهریور ســال جاري است. به بیان 
دیگر در این یک سال، ۹۷.۶ هزار میلیارد 
تومان به صورت ماهانه به نقدینگي کشور 

افزوده شده است. 

در عصر ارتباطات مهمترین اصلی که به موفقیت فضای کسب و کار کمک می کند، تمرکز بر 
در صدر عصر  جریان سازی  جائیکه عصر  است.  مخاطبان  با  ومستمر  پاسخگو  سالم،  ارتباط 
ارتباطات قرار گرفته است. تقویت این جایگاه و این عصر بدون حضور رسانه عملا غیر ممکن است،  در این 
تحلیل برآنیم تا مختصری از تأثیر رسانه ها و پیوست های مربوط به آن بر کسب و کار سخن بگوییم و روشهای 

اجرایی استفاده بهینه از این پیوست را بررسی کنیم.

هفته نامه نوسان
گروه  اندیشه

در عصر جریان سازی، مهمترین اصل موفقیت کسب و کار، تمرکز بر ارتباط سالم و مستمر با مخاطبان است
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محمدعلي کمالي سروستاني، مشاور عالي اتحادیه سراسري مرغداران گوشتي گفت: 
سازمان پشتیباني امور دام قیمت مصوب فروش جوجه یک روزه را ۶۰۰۰ تومان اعلام 
کرد این درحالي است که در بازار غیررسمي جوجه یک روزه ۱2۰۰۰تومان به دست 
پرورش دهندگان مرغ گوشتي مي رسد.  وي در پاسخ به این پرسش که آیا افزایش نرخ فروش 
جوجه یک روزه را تایید مي کنید، گفت: در آبان سال جاري میزان تولید جوجه روند افزایشي 
به خود گرفت و پیش بیني مي کنیم تا پایان ماه میزان تولید به حدود ۱2۰ میلیون برسد.

ابراهیم زارع، مدیرکل دفتر بازرگاني داخلي وزارت جهاد کشاورزي گفت: واردات کالاهاي 
کشاورزي در ۶ ماهه اول سال کل ارز سال را دربرگرفته، چون قیمت هاي جهاني نهاده ها 
افزایش شدیدي داشته است. وي در پاسخ به سوالي مبني بر اینکه چرا با وجود تخصیص 
ارز 4 هزار و 2۰۰ توماني، بیشترین تورم در حوزه مواد خوراکي است، افزود: درباره کالاهاي 
ضروري زماني که درآمد نسبي مردم کم مي شود کاهش تقاضا بر کالاهاي کم مصرف 

بیشتر مي شود، ولي تقاضا در کالاهاي پرمصرف کمتر نخواهد شد.

 نوسان: اگر قرار باشد که دولت 
به صورت روزانه قیمت معاش 
را اعلام کند چــه تاثیري در 
زندگي مردم خواهد داشــت؟ 
آیــا دولت به دنبــال افزایش 
تولید و بهره روي و اضافه کردن 
سرمایه گذاري و اشتغال است؟ 
که ارزش پول ملي حفظ شود 
و قدرت خریــد مردم بالا رود؟ 
ضمن آنکه ایــن قیمت ها در 
صورتي هم که اعلام شــود باز 
هم یکي نیستند و هر کسي با 
ترفندهایي قیمتــي جداگانه 

مي دهد.  
محمــود جامســاز، اقتصــاددان در 
مــورد دســتور رییس جمهــور در 
خصوص اعــلام روزانــه قیمت اقلام 
خوراکــي معتقد اســت؛ قیمت ها به 
قدري دســتخوش تورم شــده است 
که غیرممکن است بتوان قیمت ها را 
تثبیت کرد یا همه آنها را به طور روزانه 
اعلام کرد، ضمن آنکه اگر این قیمت ها 
به صورت روزانه هم اعلام شــوند آیا 
قیمت اقلام خوراکي امروز با فردا یا با 

ده روز آینده فرقي نخواهد داشت.
  او ادامه داد: مســاله معیشــت مردم 
ازمهم تریــن چالش هایي اســت که 
دولــت با آن روبروســت زیــرا مردم 
باید بتوانند حداقل هــاي نیاز روزمره 
خود را تامین کنند و این چالش تنها 
مربوط به مواد غذایــي و محصولات 
کشاورزي نیست که باید روزانه اعلام 
شــود و ما در حوزه مسکن نیز همین 
مشــکلات را داریم به گونه اي که اگر 
یــک حقوق بگیــر بخواهــد صاحب 
مسکن کوچکي شــود و پاي رانتي در 
میان نباشد ده ها سال طول مي کشد 

تا بتواند صاحب مسکن شود.  
جامســاز خاطرنشــان کــرد: به جز 
این موارد مســائل مربوط به کم آبي، 
خشکســالي و اشــتغال و مســائل 
اقلیمي مطرح اســت کــه روز به روز 
وضعیت شــان وخیم تــر مي شــود 
و متاســفانه دولت هــا در جاهایــي 
کارخانجات فولاد، کاشي و سرامیک 
و ســایر صنایع آب بر بنا کرده اند که 
داراي آب وهــواي خشــک کویري و 
کم آب بســیار آب بر هستند که امروز 
شاهد معضلات بسیار زیادي به لحاظ 
کمبود آن و نشســت زمین در نواحي 
مرکزي ایران به ویژه در استان اصفهان 
و کرمان هســتیم که ممکن است در 
ســال هاي آینده جمعیت این نقاط 
تخلیه شــوند و به نقاط دیگر کشــور 

کوچ کنند.

اهالی بازار سرمایه سیاســت عرضه اوراق 
توسط دولت را به عنوان اصلی ترین عامل 
ریزش بورس طی ســه ماه گذشته ارزیابی 
کرده اند؛ سیاســتی که به رغم تکذیب از 
ســوی مســوولان دولتی، اثر آن بر روند 
معاملات بازار سرمایه و افزایش ریسک ها 
در این بازار کاملا مشهود اســت. قرار بود 
وزارت اقتصاد هفته گذشــته هم ۱۰ هزار 
میلیارد تومان اوراق قرضــه جدید در بازار 
ســرمایه عرضه کند که البته ملغی شد. با 
این حال اما معاملات ثانویــه اوراق در بازار 
سرمایه متوقف نشده است و در برخی روزها 
بیش از ۶۰ هزار میلیارد تومان اوراق قرضه 
در بازار سرمایه عرضه می شود. اگرچه تیم 
اقتصادی دولت تحت فشار افکار عمومی و 
اعتراضات سهامداران تا حدی این سیاست 
را تعدیل کرده، اما اظهارات برخی مقامات 
و مســوولان، موجب افزایش نگرانی ها در 
میان اهالی بازار ســرمایه شده است. علی 
آقامحمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام طی روزهای گذشته موجی از ناامیدی 
و نگرانی را در میان سهامداران ایجاد کرده 
است. او اظهار کرده است: »بورس نمایانگر 
وضع کلی اقتصاد اســت. تلاش دولت این 
است که اســتقراض از بانک مرکزی نکند 
ولی اینکه اوراق نفروشــد، چنین تلاشی 
نمی کند؛ زیرا کســری دارد.« آقامحمدی 
افزوده اســت: »دولت برای جبران کسری 
بودجه، اوراق می فروشد که البته کار منفور 
و بدی نیست و مجبور است این کار را انجام 
دهد. البته ممکن است اوراق فروشی باعث 
ریزش بورس شود. مهم این است که دولت 
برای جبران کسری بودجه از بانک مرکزی 
استقراض نکند که این کار را نمی کند، چون 
آثار تورمی زیــادی دارد.« این اظهارات در 

میان اهالی بازار سرمایه واکنش های زیادی 
داشت چرا که بسیاری از سهامداران فعلی 
با تکیه بر اظهارات همین مقامات مسوول 
سال گذشــته وارد بورس شده بودند. سال 
گذشــته آقامحمدی یکــی از اصلی ترین 
مدافعان ســرمایه گذاری در بازار سرمایه 
بود که البته پس از سقوط تاریخی بازار در 

مردادماه، سکوت محض اختیار کرد.

جیب خالی دولت
گفته می شــود دولــت در ســال جاری با 
کســری بودجه ۳۵۰ تا 4۰۰ هزار میلیارد 
تومانی روبه روست. رقمی که اقتصاد بیمار 
ایران به ســختی می توانــد آن را جبران 
کند. دولــت همچنین با کمبود شــدید 
منابع ارزی مواجه اســت و هنوز نتوانسته 
برای بازگشــت پول های بلوکه شــده در 
کشورهای خارجی چاره اندیشی کند. اگر 
چه روز گذشته مدیرعامل ایرنا در توییتی 
اعلام کرده بود که کمتــر از ۱۰۰ روز پس 
از آغاز دولت ســیزدهم، اخیرا بیش از ۳/۵ 
میلیارد دلار از منابع مسدود ایران در یکی 
از کشورها در دسترس قرار گرفته و بخش 
قابل توجهی از این منابــع در حال ورود به 
چرخه تجاری کشور است اما این اظهارات 
بدون آدرسی دهی و سند و مدرک چندان 
قابل توجه نیست. پیش از این نیز اظهارات 
متعــددی دربــاره بازگشــت پول های 
بلوکه شــده ایران در کــره جنوبی مطرح 
می شد که نه تنها عملیاتی نشد بلکه ماجرا به 
اهدای ماسک به یک بیمارستان خصوصی 
در تهران منتهی شد! به نظر می رسد تیم 
سیاست خارجه کشور همچنان از توانایی 
استراتژی مشــخصی برای مواجهه با این 
دست از مشکلات کشور برخوردار نیست. 

در همین حال ازسرگیری مذاکرات بر سر 
احیای برجــام نیز همچنــان در هاله ای از 
ابهام قرار دارد و به نظر نمی رســد دولت در 
آینده ای نزدیک به توافق اثرگذاری دست 
یابد. از همیــن رو تجارت خارجــی اعم از 
صادرات و واردات، بازگشت ارزهای حاصل 
از صادرات و بازگشــت پــول فروش نفت 
همچنان با ریســک های زیادی همراهند. 
در همین حال، ارزان فروشــی محصولات 
و مواد اولیه در بازارهــای جهانی به دلیل 
تحریم ها و از دســت دادن بازارها، افزایش 
هزینه معاملات بین المللی به دلیل دور زدن 
تحریم ها، ریسک نوسانات نرخ ارز، ریسک 
تورم شــتابنده در اقتصاد کشور و کمبود 
منابع مالی در بخش تولید، فشار بر صنایع 
را افزایــش داده و درآمدهــای دولت را نیز 
کاهش داده است. دولت برای تامین بخشی 
از کسری بودجه خود به مالیات ستانی دل 
خوش کرده بود اما وضعیت بغرنج فعالان 
اقتصادی این روزنه امید را کور کرده است. 
بسته شــدن تمامی راه های کسب درآمد 
دولت فشــار زیادی را به اقتصاد کشور وارد 
کرده است. به ویژه آنکه دولت ها طی سالیان 
گذشــته در مقابل افزایش ســهم بخش 
خصوصی که عملکرد چابک تری در اقتصاد 
ایفا می کند مقاومت کرده اند و بدین ترتیب 
دولتی فربه اما ناتوان و کند را به مدیران پس 
از خود تحویل داده اند. هزینه های ســربار 
دولت نیز بار خاطر دیگری برای اقتصاد ایران 
است. هزینه هایی که هر سال نیز افزایش 
می یابند و گــزارش قابل اســتنادی نیز از 
محل هزینه کرد آنها در دست نیست. با این 
حال اما دولت همچنان بر سیاست اقتصاد 
بســته دولتی پافشــاری می کند و نمونه 
آن نیز ملغی کردن حــذف قیمت گذاری 

دستوری از چرخه کشــف قیمت خودور 
بوده اســت. این در حالی است که کشور با 
کمبود سرمایه روبه روست و درهای اقتصاد 
نیز بــه روی جذب ســرمایه های خارجی 
بسته است. بر این اســاس می توان یکی از 
اصلی ترین معضلات اقتصاد ایران را ریسک 
بالای ســرمایه گذاری به دلیل تصمیمات 
خلق الســاعه و عدم ثبات سیاســت های 

اقتصادی دانست.

دوراهی تامین کسری بودجه
بر اساس آنچه گفته شــد می توان نتیجه 
گرفت که دولــت از انتخاب های محدودی 
برای جبران کسری سالانه خود برخوردار 
اســت. از آنجا کــه دولت حاضر نیســت 
ســیت های مدیریتی خود در شــرکت ها 
و صنایــع بورســی را نیز از دســت بدهد 
و همچنان بــر تصدی گری اصــرار دارد، 
نمی توان به عرضه اموال و دارایی های دولت 
در شرکت ها از طریق بازار سرمایه یا انجام 
خصوصی سازی اصولی و واقعی دل بست. 
بر همین اساس دو راه پیش پای دولت قرار 
دارد؛ نخست اســتقراض از بانک مرکزی و 
دوم عرضه اوراق دولتی. طی ماه های اخیر 
پایه پولی رشد چشمگیر و خطرناکی داشته 
است. به تازگی اعلام شده است که پایه پولی 
از چهار هزار هزار میلیــارد تومان نیز عبور 
کرده است که به معنای رشد افسارگسیخته 
تورم خواهد بــود. بنابراین و بــا توجه به 
توئیت های وزیــر اقتصاد مبنــی بر عدم 
استقراض از بانک مرکزی در شهریورماه و 
همچنین میزان عرضه اوراق در بازار سرمایه 
طی همان ماه به نظر می رسد دولت راه دوم 
را برای تامین کسری بودجه خود برگزیده 
اســت. اقدامی که اجــرای غیراصولی آن 
نه تنها بازار سرمایه را تحت تاثیر منفی قرار 
می دهد بلکه هزینه هــای مضاعفی را طی 
ماه های آینده و در زمان سررســید اوراق 
بر دوش دولت خواهد گذاشــت. در همین 
حال به دلیل دورنمای مبهم اقتصادی در 
ایران، مشخص نیست سال آینده قرار است 
دولت از کدام محل سررســید این اوراق را 
پرداخت کنــد و بر همین اســاس بیم آن 
می رود که دولت در چرخــه ناتمام عرضه 
اوراق گرفتار شــود و وجوه سررســید را از 
محل انتشار و عرضه اوراق جدید تامین کند. 
این در حالی است که اصولا اوراق قرضه برای 
تامین مالی پروژه ها و طرح های توسعه ای 
و عمرانی منتشر می شــوند و تنها بخش 
کوچکی از تامین کسری بودجه دولت ها را 
برعهده دارند اما با این حال روند بیمارگونه 
اقتصاد ایران و رشــد کســری بودجه طی 
سال های اخیر، تامین این کسری را به تنها 
هدف انتشار اوراق قرضه تبدیل کرده است. 
اظهارات آقامحمدی نیز بیانگر آن است که 
دولت برای عرضــه اوراق همچنان مصمم 
است و بر همین اساس به نظر می رسد بازار 
ســرمایه نیز همچنان در منگنه کســری 

بودجه دولت قرار داشته باشد.

تزریق ناامیدی 

پیش خورشدن ارز واردات نهاده ها قیمت جوجه یك روزه  دو برابر نرخ مصوب 
دیدگاه

 گزارش

معیشت مردم
و تصمیمات دولت 

اشتباه کردن مهم نیست. تعداد اشتباهات مهم است و بلکه تکرار 
اشتباهات مخرب است. به عنوان یک جامعه توانمند، به نظر می  رسد 

تعدادی از اشتباهات را طی قرن گذشته مرتب تکرار کرده  ایم:

اول: نیاموخته  ایم که پیشرفت ژاپن، اروپا و آسیا تابع مدیریت بنگاه ها و سیستم 
هاست و نه ریاست افراد؛

دوم: نیاموخته  ایم که فهم حقیقت از طریق دیالوگ و وجود جامعه مدنی شکل 
می  گیرد و در ذهن جزیره  ای یک یا چند فرد نیست و بنابراین ضروری است که، 
یکدیگر را تحمل کنیم، برای یکدیگر جا بازکنیم، تفاوت های یکدیگر را به رسمیت 

بشناسیم و از خودخواهی  های فکری بپرهیزیم؛
سوم:  نیاموخته ایم که با Fact، قضاوت کنیم و نه با تخیل و شنیده  ها و شایعات؛
چهارم: نیاموخته  ایم که حکمرانی، امری تخصصی است و لازمه آن دانش است؛

پنجم: نیاموخته  ایم که قدرت، مسئولیت می  آورد و اصل بر »مصلحت عامه« و 
تأمین رضایت مندی عامه شهروندان است؛

ششــم: نیاموخته  ایم وقتی از درب منزل خود پا بیرون مــی  گذاریم، در عرصه 
Public )عرصه عمومی( وارد شــده  ایم و در عرصه Public، نمی  توانیم هر 
کاری انجام دهیم )مثل دوبله پارک کردن( و هر ســخنی بگوییم و هر قضاوتی 

بنماییم؛
هفتم: نیاموخته  ایم که توسعه، قبل از آنکه به سرمایه، فن  آوری و تولید نیازمند 

باشد، به همکاری، هماهنگی، اعتماد و حمایت از یکدیگر محتاج است؛
هشــتم: نیاموخته  ایم برای آنکه دیگر ملت ها به هویت، استقلال و حاکمیت ما 
احترام بگذارند باید داخل خود را سامان دهیم، به یکدیگر در داخل خود احترام 
بگذاریم، پوپولیسم را تعطیل کنیم، پایگاه حاکمیت را نزد کارآفرینان و دانشمندان 

و خبرنگاران بنا کنیم و تولید و نوآوری را بنیان استقلال و حاکمیت ملی قرار دهیم؛
نهم: نیاموخته  ایم که در کنار دســتور کار شخصی، به مسئولیت اجتماعی و به 

مفهومِ مقدس Public اهمیت دهیم و
دهم: نیاموخته  ایم که نقد از فکر و رفتار را، از نقد به شخص تفکیک کنیم، حرف 
منطقی را بپذیریم، یکدیگر را تخریب و تحریف و زخمی نکنیم و تلقی اینکه هر 
کدام، مرکز ثقل جهان هستیم را کنار بگذاریم )Self-obsession(، از هم 

حمایت کنیم و به قول هایی که می دهیم حتی  المقدور عمل کنیم.
طبیعی است تبدیل این نیاموختنی  ها به آموختن  ها با گفتار درمانیِ صرف، امکان 
پذیر نیست. اما فهم مشکل، خود بخشی از حل مسئله است. مثل علم پزشکی است. 

شناخت بیماری خود مقدمه درمان است.
یکی از دستاوردهای مهم انقلاب این بوده که بخش  های وسیعی از جامعه متوجه 
شدند که ریشه مشکلات ما، در درون خود ماست و بهبود امور را باید از داخل شروع 
کرد. هر چند ملک  الشعرای بهار یک قرن پیش این نکته را گوشزد کرده بود که از 
ماست که برماست، ولی جستجو کردن ریشه مشکلات در داخل، هم اکنون به یک 

ادراک عمومی رسیده است.
 سه عنصر فرهنگی، سیاسی و اقتصادی در این مساله موثر است:

عنصر اقتصادی که باعث می  شود بسیار اشتباه کنیم: چون اقتصاد کشور طی 
شش دهه پیش بر پایه صادرات نفت بوده، مجبور نبوده ایم که در اقتصاد بین  الملل 
در پی مزیت نسبی خود باشیم، در چند صنعت مانند کره جنوبی سرمایه  گذاری 
و تولید ثروت کنیم و از طریق سهم بازار در اقتصاد بین  الملل به صورت ساختاری و 

اجباری، بیاموزیم، نوآوری کنیم و از همه مهم  تر رقابت کنیم.
کره جنوبی آنقدر زحمت کشید و نوآوری کرد و خود را اصلاح کرد تا در کنار ژاپن 
و آلمان، سهمِ بازارِ قابل احترامی در فروش اتومبیل در سطح جهان کسب نمود. 
اقتصاد ما عمدتاً فروش نفت و واردات کالا و خدمات بوده است. این نظام اقتصادی 
نیست بلکه نوعی حسابداری است. چون به اقتصاد بین  الملل قفل نشده  ایم، مجبور 
به یادگیری و اصلاح و رقابت نبوده  ایم. از این رو، ساختار اقتصادی ما هم کمکی به 
تکامل روشی و فکری و مدیریتی نکرده است و تابع قیمت نفت و وضعیت تقاضای 
نفت در اقتصاد بین  الملل بوده  است. اگر در صنعت، بانکداری، کشاورزی، خدمات، 
هتل داری، تحقیقات، مدیریت شهری، حمل و نقل و تولید با بنگاه های خارجی کار 
کنیم، هزاران پروژه مشترک داشته باشیم. سریع می  آموزیم، بیشتر فکر می  کنیم، 

از خود خلاقیت نشان می  دهیم و کمتر اشتباه می کنیم.
کانون »اشــتباه نکردن« به ســاختاری برمی گردد که در آن گردش اطلاعات، 
گردش فکر و گردش  مجریان وجود داشته باشد. هدف از این گردش  ها، یادگیری 
است. سیستم ها وقتی یادگیری را متوقف می  کنند، خود نیز متوقف می  شوند و 
اشتباهات بر روی هم جمع می  شوند. ایجاد این سیستم یک تصمیم است. این 
تصمیم را ژاپن در ســال ۱۸۶۹ گرفت؛ کره جنوبی در ۱۹۶۵؛ چین ۱۹۸۰؛ هند 
۱۹۹۰ و ترکیه 2۰۰2.. جلوگیری از اشتباه تابع اصلاح ساختارهای تصمیم سازی 

و تصمیم  گیری است.

چرا
 اشتباه می کنیم؟

 نوسان:مصطفي قلي خســروي رییس اتحادیه 
مشــاوران امــلاک گفت: بــا دفاتــر املاکي که 
تخلفاتي مثل عدم ارایه کــد رهگیري یا دریافت 
بیعانه مرتکب مي شــوند، برخورد خواهد شد. وي 
اظهار کرد: براســاس منشــور ضوابط و مقررات 
دستورالعمل اجرایي مشاوران املاک، تکالیف در 
۱۶ بند مشخص شده که بازرســان اتحادیه به آن توجه مي کنند. برخي 
از این موارد شــامل عدم رویت اصل ســند و مدارک هویتي متعاملین، 
عدم اخذ کد رهگیــري، دریافت مبلغ اضافه براي کــد رهگیري، تنظیم 
قرارداد صوري، اضافه دریافت، تنظیم قرارداد براي ملکي که سندش در 
بازداشت است، عدم استفاده از کارتخوان واحد صنفي و اخذ بیعانه است 
که اتحادیه به این موارد حساس است و از طریق 2۰۰ بازرس شهر تهران 
با آنها برخورد مي کند. در هر منطقه از شهر تهران ۸ تا ۱۰ بازرس داریم.

 نوسان: اقبال شــاکري، عضو کمیسیون عمران  
مجلس از تحویل قیر به پیمانکاران معرفي شــده 
از ســوي دســتگاه هاي اجرایي با قیمت ثابت هر 
تن ۷.۵ میلیــون تومان بدون احتســاب کارمزد 
و مالیات تا پایان ســال خبر داد. وي اظهار کرد: 
اخیرا در کمیســیون عمران مجلس در مورد قیر 
تصمیم گیري شد. بر این اســاس قیمت هر تن وکیوم باتوم که مواد اولیه 
تولید اســت ۷.۵ میلیون تومان تعیین شــد که بــا 2۰ درصد کارمزد و 
مالیات بر ارزش افزوده هر تن قیر به قیمت ثابت تا پایان ســال جاري ۹ 
میلیون و ۳۷۵ هزار تومان خواهد بــود. وي با بیان اینکه این قیمت ثابت 
است، یادآور شد: شرکت هاي تولیدکننده مکلف شده اند به ازاي دریافت 
هر تن وکیوم باتوم ۸۰۰ کیلوگرم قیر به پیمانکاران معرفي شده از سوي 

دستگاه هاي اجرایي تحویل دهند.

 نوسان:حمیدرضا سلیماني، رییس مرکز نوآوري 
و فناوري منابع طبیعي ســازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداري کشــور گفت: ایــران در صورت رفع 
تحریم هــا و حمایت هاي فني و مالــي بین المللي 
مي تواند در یک بازه زماني ده ســاله تا ۱2 درصد 
تولید گازهاي گلخانه اي را کاهش دهد. وي اظهار 
داشــت: براي کاهش تولید گازهاي گلخانه اي در کشور باید تحریم ها لغو 
و تجارت براي ایران آزاد شــود تا بتواند از فناوري هاي روز اســتفاده کند. 
وي ســهم بخش کشــاورزي و جنگل ها از انتشار دي اکســیدکربن را در 
مجموع 2.۳ درصد، بخش انرژي ۳2.۵ درصد، بخش مســکوني و تجاري 
24.4 درصد، بخش صنعت ۱۹.۱ درصد و بخش حمل و نقل 2۱.۷ درصد 
در سال عنوان کرد.وي افزود: سهم بخش کشــاورزي در انتشار گاز متان 
سالانه بین 4۰ تا ۵۰ هزار تن با توجه به شرایط ترسالي و خشکسالي است.

  نوسان:مهدي صادقي نیارکي، معاون امور صنایع 
وزارت صنعت، معدن از رشــد ۱۱ درصدي در تولید 
صنعت لوازم خانگي بزرگ در ســال جاري خبر داد 
و گفت: صنعت لوازم خانگي در ســال ۹۶ نزدیک به 
۱۱ میلیون دستگاه تولید داشت که عمده آنها تحت 
لیسانس برندهاي خارجي در کشور تولید مي شد که 
پس از اعمال تحریم ها این رقم به هشت میلیون دستگاه در سال ۹۷ کاهش 
پیدا کرد. وي تاکید کرد: در سال هاي قبل خودباوري و نگاه به ظرفیت هاي 
درون تقویت و توان فني مهندسي بازپروري شد و در سال ۹۹ عدد تولید ما 
به ۱۵ میلیون دستگاه در سال رسید.صادقي نیارکي خاطرنشان  کرد: امسال 
نیز تولید ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه انواع لوازم خانگي برنامه ریزي شده 
است و رصد وضعیت تولید لوازم خانگي بزرگ در نیمه نخست امسال رشد 

حدود ۱۱ درصدي را نشان مي دهد.

کد  رهگیري ندهید؛ پلمب مي شوید!رشد ۱۱ درصدي تولید لوازم خانگي بزرگشرط کاهش تولید گازهاي گلخانه اي در ایرانتعیین قیمت ثابت براي هر تن قیر
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اهالی بازار سرمایه سیاست عرضه اوراق توسط دولت را اصلی ترین عامل ریزش بورس ارزیابی می کنند

سرمایه گذاران بازار سهام این روزها با تهدیدها و تردیدهای زیادی مواجه هستند. وزیر اقتصاد مدعی 
است که دولت کسری بودجه خود را از محل عرضه اوراق در بازار سرمایه تامین نکرده است اما اعداد 
و ارقام حرف دیگری می زنند. نمایندگان مجلس نیز در این باره وزیر اقتصاد را متهم به دروغگویی 
کرده اند. اهالی بازار سرمایه این اتفاقات را تهدیدی علنی علیه سرمایه گذاری در این بازار تلقی و آن را موجب ایجاد 
موجی از ناامیدی در میان سهامداران ارزیابی کرده اند. سهامدارانی که اغلب آنها، به پشتوانه اظهارات همین افراد 
سال گذشته تمامی سرمایه خود را وارد بازار سرمایه کرده بودند و اکنون شاهد سوخت شدن دارایی های خود به دلیل 

سیاستگذاری غلط مسوولان اقتصادی هستند.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازارها

تهدید و تردید در بازار سرمایه بیداد می کند؛
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گفته می شود شــرکتی به نام تأمین آب 
استان اصفهان تشــکیل شده که وظیفه 
عملیات اجرایی انتقــال آب خلیج فارس 
به استان اصفهان را برعهده گرفته است. 
شــرکتهای فولاد مبارکــه، ذوب آهن، 
پالایشــگاه، اتــاق بازرگانــی اصفهان، 
شــهرداری اصفهــان و برخــی دیگر از 
شــرکت های فعال در اصفهــان ازجمله 
نیروگاه در ایجاد این شــرکت مشارکت 

کرده اند.
البته در این مشــارکت، شــرکت فولاد 
مبارکه دو برابر ســایرین سرمایه گذاری 
کرده و 2۹ درصد سهام این شرکت را در 
اختیار دارد. به گفته منابــع آگاه، هزینه 
اجرایی این پروژه حدود ۳۶ هزار میلیارد 
تومان خواهد بود و این پروژه ظرف مدت 
۵ ســال به بهره برداری خواهد رســید. 
میزان اشتغال زایی این پروژه برای زمان 
اجرا و طول بهره برداری در ۵ سال حدود 

۱4 هزار نفر تخمین زده شده است.
 این طرح به طــول ۹۱۰ کیلومتر با ۱۰ 
ایســتگاه پمپاژ آب پیش بینی شــده  و 
تاریخ پایان آن ســال ۱4۰4 خواهد بود.
با اجرایی شــدن ایــن پــروژه و در کنار 
آن انتقــال آب از تونل ســوم کوهرنگ، 
مشکلات کم آبی اســتان تا حدود زیادی 
مرتفع خواهد شــد و زاینده رود به صورت 
دائمی نیاز صنایع کشــاورزی و استان به 

آب را تأمین خواهد کرد.
 همچنین با اجــرای پــروژه انتقال آب 
خلیج فارس به اصفهان، برداشت صنایع 

از زاینــده رود تقریبا صفر خواهد شــد.

رویکرد جدی
 فولاد مبارکه

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
گفت: علاوه بر پروژه های بهینه ســازی 
و کاهش مصرف آب، طی دهه گذشــته 
پروژه هایی در جهت اســتفاده از پساب 
صنعتی و آبی که اســتفاده شــرب ندارد 

تعریف شده است. 
از  بازدیــد  محمدیاســر طیب نیــا در 
تصفیه خانه آب بابا شــیخعلی با اشاره به 
تلاش های جدی فــولاد مبارکه از حدود 
یک دهه قبل در زمینــه  کاهش مصرف 
آب، اظهار کرد: مصرف بهینه آب، رویکرد 
جدی فولاد مبارکه بوده است، به طوری 
که هم اکنــون می توانیم ادعــا کنیم در 
سرانه مصرف آب به زیر شاخص های بین 
المللی در صنعت فولاد رســیده ایم. وی 
گفت: علاوه بر پروژه های بهینه ســازی 
و کاهش مصرف آب، طی دهه گذشــته 
پروژه هایی در جهت اســتفاده از پساب 
صنعتی و آبی که اســتفاده شــرب ندارد 

تعریف شده است. 
مدیر عامل شــرکت فولاد مبارکه با بیان 
این که از ســال ۱۳۹2 به بعد با همکاری 
شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان، 
هفت هزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری 
در بخش اجرای شــبکه جمــع آوری و 
احداث تصفیه خانه فاضلاب شده، افزود: 
با ســرمایه گذاری انجام شــده پســاب 

شهرهای زرین شــهر، چمگردان، زاینده 
رود، سده، ورنامخواست، مبارکه، کرکوند، 
دیزیچه و زیبا شــهر جمع آوری و پس از 
تصفیه برای کاربرد در صنعت به مجتمع 
فولاد مبارکه منتقل می شود. وی اجرای 
پروژه های جمع آوری و تصفیه پساب از 
ســوی فولاد مبارکه را در کشور بی نظیر 
دانست  و اظهار امیدواری کرد با عملیاتی 
شدن پروژه انتقال آب خلیج فارس در دو 
ماه آینده، به زودی شــاهد این باشیم که 
کل آب مورد نیاز صنعــت و به ویژه فولاد 
مبارکه از پساب و پروژه انتقال آب خلیج 

فارس تأمین شود. 
طیب نیا با تاکید بر این که مجتمع فولاد 
مبارکه مشکل آب در کشــور و استان را 
مشــکل خود می داند، گفت: بــه عنوان 
مصرف کننده آب برنامه هایی داریم، در 
عین حال باتوجه به این که حل مشــکل 
آب نیاز به سرمایه گذاری های کلان دارد،  
این مهــم را جزو اولویت هــای خود قرار 
داده ایم و ان شاالله ظرف یکی دو ماه آینده 
پروژه های جدیدی را شروع خواهیم کرد.

تمام حقابه ها 
داده می شود

معاون پیشــین فنی و عمرانی استاندار 
اصفهان در ارتباط با پــروژه انتقال آب از 
خلیج فارس به اســتان اصفهان گفت: در 
این ارتباط باید دو تفاهم نامه کلی تدوین 
می شد تا بتوانیم از برق نیروگاه استفاده 
و آب را منتقل کنیم که این تفاهم نامه با 

وزارت نیرو امضا شد؛ البته استان یزد نیز 
در کنار اصفهان قرار گرفــت. حجت اله 
غلامی ادامه داد: برای اینکــه آب را وارد 
سیستم دستگاه آب شــیرین کن کنیم، 
باید دمــای آب را افزایــش می دادیم که 
خوشبختانه فرایند انتقال آب نهایی شده 
و امیدواریــم ۹۳۰ کیلومتر مســیر را به 

خوبی پیش ببریم. 
وی با بیــان اینکه امور مربــوط به زمین 
۱۰۰ هکتــاری بنــدر ســیریک مجاور 
نیروگاه ۱4۰۰ مگاواتی برای اجرای پروژه 
آب شیرین کن انجام و نهایی شده است، 
تصریح کرد: برای بخش اول مسیر انتقال 
آب که باید از بندرعباس عبور کند، که بر 
این اســاس، تفاهم نامه سه جانبه ای بین 
استانداران اصفهان، یزد و هرمزگان امضا 
شده است. غلامی افزود: با توجه به اینکه 
بخشی از سرمایه گذاران این طرح فولاد 
مبارکه، ذوب آهن، پالایشــگاه و نیروگاه 
هســتند، برای تأمین حــدود ۳۰۰ هزار 
تــن ورق اقدامات لازم انجام شــده و بی 
شک انتقال 2۰۰ میلیون متر مکعب آب 
از خلیج فارس به اصفهان اتفاق می افتد. 
به گفتــه وی با تحقق طــرح انتقال آب، 
تمام صنایع اســتان بی نیاز از آب حوضه 
زاینده رود خواهند شد و حقابه کشاورزان 
نیز به آنها داده خواهد شد. وی با تاکید بر 
اینکه برای نخستین بار حقابه کشاورزان 
و خسارت خشکسالی را پرداخت خواهیم 
کرد، گفت: پیشــنهاد یک هــزار و ۳۰۰ 
میلیاردی حقابــه کشــاورزان به دلیل 
محدودیت تأمین بودجه به ۶۰۰ میلیارد 
تومان کاهش یافته که در صورت تصویب 
این رقــم در دولت، بخــش اول پرداخت 
حقآبه هــا محقــق خواهد شــد. غلامی 
همچنین با اشــاره به پروژه بهشت آباد، 
گفت: عملیات اجرایی پروژه بهشــت آباد 
ســال ۹۰ با انتخاب پیمانکار آغاز و ۶۰۰ 
متر اولیــه تونل حفاری شــد؛ پس از آن 
بنا به دلایل سیاســی کار تعطیل شد و تا 
سه ســال پیش موضوعات فقط پیرامون 
اختلافات مطرح بود تــا اینکه موضوع به 
وزارت نیرو کشیده شــد و دستور قاطع 
ریاست جمهوری وقت در این باره صادر 

شد.
بدون تردید رویکرد فــولاد مبارکه طی 
سال های گذشته کاهش میزان برداشت 
آب از زاینده رود بوده اســت. رودخانه ای 
که قرن ها سرچشــمه حیات و رشــد در 
مرکز ایران زمین بوده و سال هاســت بر 
اثر بی توجهی و دخالت بی حساب و کتاب 
در نظام طبیعت، گرفتار خشــکی شده و 
جریان دوره ای شده اســت. این رودخانه 
مشــکلات متعددی برای محیط  زیست، 
پوشــش گیاهی و گونه هــای جانوری، 
بخش کشــاورزی و تامین آب آشامیدنی 
ایجاد کرده اســت و بی تردید هر طرحی 
برای کاهش برداشت ها و احیای دائم آن 

ضروری و لازم الاجرا خواهد بود.

یادداشت

 گزارش

 نوسان: مدیرعامل فولاد مبارکه، در 
جلسه کمیته عالی تحول این شرکت 
که با موضوع تدوین جهت گیری های 
اســتراتژیک آینده فــولاد مبارکه 
برگزار شــد، با تأکید بــر ضرورت 
تســریع در اجرای پروژه های جاری 
فولاد مبارکه اظهار کــرد: پروژه های 
مرتبط با پایداری، تولیــد، افزایش 
بهره وری، کاهــش ضایعات، افزایش 
تاب آوری و تــوازن در زنجیره تولید 
در اولویــت شــرکت قــرار دارند. 
محمدیاسر طیب نیا، با تأکید بر ضرورت 
ترسیم افق چشــم انداز ۱4۱۰ و ۱4۵۰ 
در فولاد مبارکه افزود: فولاد مبارکه برای 
افزایش و حفظ سهم کمیّ خود از تولید 
فولاد، تنها نباید به فکــر احداث و ایجاد 
واحد جدید برای تولید باشد؛ چراکه در 
حال حاضر این شرکت در مجموعه های 
مختلف صنعتــی و معدنــی همچون 
»گل گهر« به عنوان یکی از تولیدکنندگان 
فولاد، سهام دار عمده است؛ بنابراین بهتر 
است به ترکیب ســهام داران گروه فولاد 
مبارکه اندیشیده شــود. وی ادامه داد: 
شــرکت فولاد مبارکه می تواند با خرید 
بخشی از سهام یک شرکت جدید، مسائل 
و برنامه های تعریف شــده خو د را پیش 
ببرد. ما باید تمرکز بیشتری بر سهام های 
موجود در بورس داشــته باشــیم، زیرا 
می توانیم سهام یک شرکت را خریداری و 
چند میلیون تن فولاد را به تملک درآوریم. 
برخی شرکت های کوچک و تولیدکننده 
فولاد در بورس وجــود دارند که می توان 
آن ها را به عنوان یک بخش جدید برای 
فولاد مبارکه خریــداری و به تولید این 
مجموعه اضافه کرد. در خصوص نیروگاه و 
تولید انرژی نیز همین مصداق وجود دارد.

طیب نیا با اشاره به مســائل اقتصادی، 
محدودیت های منابع انرژی و همچنین 
حمل ونقل در فولاد مبارکه اذعان داشت: 
جنبه استراتژیک مبحث حمل ونقل از 
جنبه ســودآوری آن برای فولاد مبارکه 
بیشــتر اســت؛ حمل ونقل یک حوزه 
چالشی است و ممکن است که بخواهیم 
به صورت مســتقیم وارد آن شویم. وی 
تصریح کرد: زمانی کــه افق بلندمدت 
برای ســال ۱4۵۰ را ترســیم کرده و به 
نقش آفرینــی در عرصــه بین المللی و 
اســتراتژی های خود توجــه می کنیم، 
شاید نیاز به مشارکت دیگر بخش ها برای 
حوزه های اســتراتژیک و سودآور وجود 
داشته باشــد؛ برای مثال در حال حاضر، 
شرکت معدنی و صنعتی »چادرملو« در 
بحث معدن حاضر بــه همکاری با فولاد 
مبارکه اســت، اما بایــد محدودیت ها، 
ظرفیت ها و منابع مالی نیز در این راستا در 

نظر گرفته شوند.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه ابراز 
داشــت: نباید منابع مالی شرکت صرفا 
به نقدینگی و سودآوری محدود شوند، 
بلکه سبد ســهام داری و سرمایه گذاری 
نیز باید به منابع مالی اضافه شــود و در 
این صورت اســت که ظــرف چند ماه 
می توان بــه یک اســتراتژی بلندمدت 
کارآمد رســید. وی تأکید کرد: باید افق 
فکری موجود در شــرکت فولاد مبارکه 
را از زنجیره فولاد و حفظ سهم فولاد در 
کشور دور کرد؛ چراکه این شرکت قادر 
به انجام فعالیت هایی است که بسیاری 
از شــرکت های داخلی توان انجام آن را 
ندارند. پس باید به فکر این باشیم که فولاد 
مبارکه در افق بعدی، در پله های بالاتری 
از زنجیره فولاد قرار  گیــرد و مصداق آن 
حوزه های معدنی است که مکمل زنجیره 

فولاد هم به شمار می آیند.

industry

طبق اطلاعات استخراج شده از سایت کدال، شــرکت فولاد هرمزگان در بین شرکت های 
فولادی همرده، پایین ترین بهای تمام شده در تولید محصول را داشته است. مدیرعامل فولاد 
هرمزگان در جلسه آنالیز بهای تمام شده این شرکت با بیان این مطلب، این موفقیت را ناشی 
از اجرای برنامه کاهش هزینه ها در تولید، بومی سازی قطعات و بومی گزینی در خرید قطعات 
مواد مصرفی، استفاده از شرکت های دانش بیان و توان علمی آنها در حوزه تولید دانست. عطاالله 
معروفخانی، تختال تولیدی در این شــرکت را قابل رقابــت در بازارهای جهانی عنوان کرد.  

فولاد هرمزگان پرچمدار کاهش هزینه ها شد
مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری از رشد ۱4 درصدی تولید 
آهن اسفنجی طی ۶ ماهه نخست امســال خبر داد. محمود ارباب زاده افزود: طی شش 
ماه امسال 4۵۵ هزارتن آهن  اسفنجی در این مجتمع تولید شد که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته)۳۹۰ هزار تن( حاکی از رشــد تولید در این طرح فولادی است. وی گفت: 
میزان تولید آهن  اسفنجی در مهرماه امسال ۷2 هزار تن ثبت شده است. ارباب زاده اعلام 

کرد: میزان پیشرفت فیزیکی واحد فولادسازی سفیددشت ۹۰درصد است.

رشد 1۴درصدی تولید آهن اسفنجی در فولاد سفیددشت

افق فولادمبارکه
ترسیم شد نوید تامین آب

فولاد مبارکــه اگرچه در ظاهر فقط تولیدکننــده ورق و تختال 
است، اما همراه با تلاشــی مضاعف برای رشد تولید محصولات 
با ارزش افزوده بالاتر از خود غیرت نشــان داده و ضمن افزایش 
فناوری های تولیدی در کشور و بومی ســازی آن ها، به صورتی 
پیوسته راه را برای توسعه پســاصنعتی کشور با تقویت صنایع 
پایین دستی، شرکت های دانش بنیان و فناور و همچنین افزایش 
ضرب آهنگ رشد اقتصادی ایران در منطقه و جهان هموارتر کرده 
است. آنچه می خوانید یادداشــت هادی نباتی نژاد، مدیر روابط 
عمومی شرکت فولاد مبارکه است که به نقش این شرکت در توسعه 

صنعت پایین دست می پردازد؛
بدون صنایع پایین دســتی و تولید محصول و خدمات بــرای مصرف کننده 
داخلی، جایی برای مالیات بر مصرف هم باقی نمی ماند. نباید از نظر دور داشت 
که بخش اعظم مالیات دریافتی دولت ها وقتی معنی دارد و می تواند در رشــد 
اقتصادی کشور مؤثر باشد که از مصرف کننده اخذ شود، وگرنه مالیاتی که در 
قالب تعرفه های وارداتی یا سود شرکت ها دریافت می شود، در بیشتر موارد به 

افزایش تورم و در ادامه کاهش قدرت شرکت ها و رکود می انجامد.
صنعت فولاد در رأس هرم یا نقطه هم رسان زنجیره ای قرار دارد که آلیاژ فولاد، 
ترکیب اصلی آن و هزاران محصول جانبی تولیدشــده در انــواع کارخانه ها، 
کارگاه ها یا صنایع کوچک و بزرگ، در طبقات پایین آن قرار دارند؛ محصولاتی 
که بخشی تکمیلی و البته علت تامه شکل گیری زنجیره تولید فولاد در ساحت 

زندگی بشری به خصوص پس از انقلاب صنعتی را تشکیل می دهند.
بااین همه ممکن است در برخی نظرات یا اظهاراتی که گاه کمتر کارشناسی شده 
به نظر می رسند، عنوان شود که حتما لازم نیست فولاد خام، شمش، اسلب یا 
ورق فولادی، جایی در زنجیره تولید داخلی داشته باشند و می شود آن را و هر 
محصولی را وارد کرد. این گزینه اگرچه در ظاهر دردسر کمتری دارد، اما نباید 
جزئیات را از یاد برد.جزئیات چنین گزاره ای، بدون در نظر گرفتن رشد اقتصادی، 
ظرفیت ایجاد ثروت و پس ازآن تشکیل سرمایه، تنها به راه حلی می اندیشد که در 
آن محصول نهایی برای مصرف کننده فراهم شود؛ آن هم مصرف کننده ای در 

انتهای زنجیره ای ناقص از تولید کالا و خدمات.
بودن یا نبودن
صنعت فولاد

برای درک بهتر ضرورت وجود صنعت مادر فولاد در هر کشور و ازجمله کشوری 
با وسعت، جمعیت و ظرفیت ایران، بد نیست از دیدگاه سلبی به گزینه بود یا نبود 
این صنعت نگاه کرد. برای مثال، تصور کنید فولاد مبارکه اصفهان یا مجموعه ای 
به قدرت آن در کشور وجود ندارد. این شرکت که حداقل در سال ۱۰ میلیون تن 
فولاد خام تولید می کند، این ظرفیت را دارد که از مقام چهل و ششمین فولادساز 
بزرگ جهان به رتبه های بالاتری صعود کند و نیازهای داخلی و بخشی از تقاضای 
خارجی را نیز پاسخ بدهد، اما اگر چنین صنعتی در کشور وجود نداشته باشد یا 
اینکه توان تولیدی، کیفیت یا قیمت آن قابل رقابت با همتایانش نباشد، دو حالت 
وجود خواهد داشت: اول اینکه صنعت کشور تبدیل به زمین بازی شمار زیادی 
از کمپانی های فولادی ریزودرشت می شود و درنهایت در زنجیر انحصار یکی از 
غول های فولادسازی جهان برای تأمین نیازهای صنایع پایین دستی اش گرفتار 
می گردد یا اینکه اصولا فرصت و مجالی برای شکل گیری صنایع پایین دستی به 

دست نمی آید.
در این شرایط خبری از کشتی ســازی، خودروسازی، ســاخت لوازم خانگی، 
تجهیزات صنعتی موردنیاز صنایع نفتی، خطوط انتقال نفت، توربین های گازی 
و صدها محصول دیگر نخواهد بود. کشور به صادرکننده قراضه تبدیل  شده و 
احتمال شکل گیری مجموعه های ثروت ســازی که با اهرم کردن ثروت های 
مادی و معنوی، روند تشکیل سرمایه در کشور را سرعت بدهند، کمتر و کمتر 
می شود.بدون صنایع پایین دستی و تولید محصول و خدمات برای مصرف کننده 
داخلی، جایی برای مالیات بر مصرف هم باقی نمی ماند. نباید از نظر دور داشت 
که بخش اعظم مالیات دریافتی دولت ها وقتی معنی دارد و می تواند در رشــد 
اقتصادی کشور مؤثر باشد که از مصرف کننده اخذ شود، وگرنه مالیاتی که در 
قالب تعرفه های وارداتی یا سود شرکت ها دریافت می شود، در بیشتر موارد به 

افزایش تورم و در ادامه کاهش قدرت شرکت ها و رکود می انجامد.
نقش مهم در دوره  درگذار 

پس تا اینجای کار می توان ضروری بودن وجود صنعت فولاد در مقام یک صنعت 
مادر را از دیدگاه سلبی اثبات کرد، اما در وجه ایجابی آن و به خصوص با توجه به 
تجربه ای که حضور فولاد مبارکه در صنعت کشور نشان داده، می شود دریافت 
که یک مجتمع عظیم صنعتی که توانایی و ظرفیت تولید بخش بزرگی از نیاز 
صنایع پایین دستی کشور را دارد، چگونه تأثیر مستقیم و غیرمستقیم مثبتی بر 
رشد اقتصادی و افزایش نرخ تشکیل سرمایه ناخالص داشته باشد. از سوی دیگر 
ارزش افزوده ای که صنایع پایین دستی کشور با استفاده از محصولات فولادی 
فولاد مبارکه یا دیگر کارخانه های مشابه ایجاد می کنند، نقش مهمی درگذر از 
دوره صنعتی  به عصر پساصنعتی بازی می کند؛ عصری که در آن، رقابت در سر 

کاهش هزینه ها و رشد فناوری تولید است.
در این مسیر بی گمان باید گفت فولاد مبارکه اگرچه در ظاهر فقط تولیدکننده 
ورق و تختال اســت، اما همراه با تلاشی مضاعف برای رشد تولید محصولات با 
ارزش افزوده بالاتر از خود غیرت نشان داده و ضمن افزایش فناوری های تولیدی 
در کشور و بومی سازی آن ها، به صورتی پیوسته راه را برای توسعه پساصنعتی 
کشور با تقویت صنایع پایین دستی، شرکت های دانش بنیان و فناور و همچنین 
افزایش ضرب آهنگ رشد اقتصادی ایران در منطقه و جهان هموارتر کرده است.

صنایع پایین دستی با 
صنعت فولاد جان می گیرند

نگاهی به ضرورت وجود صنعت مادر فولاد در کشور؛

مدیر عامل فولاد مبارکه در بازدید از تصفیه خانه آب اصفهان مطرح کرد:

به زودی تمام آب مورد نیاز صنعت از پساب و پروژه انتقال خلیج فارس تامین شود

 نوسان: بــا تلاش و کوشــش کارکنان 
خــدوم واحد حمــل و فراوری ســرباره 
شــرکت فــولاد مبارکــه و در ادامــه 
موفقیت های ســال های اخیر، این واحد 
توانســت در مهرمــاه ۱4۰۰، رکــورد 
بیشترین تعداد تعویض پاتیل سرباره را با 
اعمال کمترین توقف به کوره های قوس به 

ثبت برساند.
رئیس واحد حمل و فراوری ســـــرباره 

بــا اعلام ایــن خبــر افــزود: درمجموع 
۳ هــزار و ۹۸۸ پاتیل ســرباره با رعایت 
دســتورالعمل های ایمنی و بدون حادثه، 
تعویض و در حوضچه های سرباره تخلیه 
گردید و تنهــا ۰.۰4 دقیقه بــر ذوب به 
کوره های قوس توقف ناشــی از تعویض 

پاتیل سرباره وارد آمد. 
رحیم خلقی خاطرنشان کرد: رکورد قبلی 
تعویض پاتیل مربوط به اردیبهشــت ماه 

ســال جاری و به تعــداد ۳ هــزار و ۸۸۳ 
پاتیل به ثبت رســیده بــود. وی تصریح 
کرد: دســت یابی به این رکورد ارزشمند 
در شرایطی محقق گردید که واحد حمل 
و فراوری ســرباره با توجه به مشــکلاتی 
ازجمله عدم تناسب حجم حوضچه های 
سرباره با میزان سرباره تولیدی و مستهلک 
شــدن مکانیســم های پاتیل بر و کمبود 
نیــرو و تأمین قطعات مصرفــی و یدکی 

مکانیسم ها روبه رو بود.رئیس واحد حمل 
و فراوری ســـــرباره یادآور شد: از نتایج 
دست یابی به این رکورد می توان رسیدن 
به تولید مطابــق با اهداف تعریف شــده 
و ثبت رکــورد تولید روزانــه و ماهانه در 
فولادسازی اشــاره کرد؛ ضمن اینکه این 
موفقیت موجب افزایــش اعتمادبه نفس 
کارکنان واحد سرباره و نگاهی عمیق تر در 

دست یابی به اهداف شد.

رئیس واحد حمل و فراوری ســـرباره فولادمبارکه خبر داد:

دست یابی به رکورد حمل پاتیل سرباره به کوره های قوس الکتریکی

صنعتی  استان  جمله  از  مختلف  استان های  به  فارس  خلیج  آب  انتقال  ابرَپروژه  تردید  بدون 
اصفهان می تواند زمینه ساز توسعه روزافزون مجموعه های بزرگ و کوچک تولیدی، رونق کسب 
و کار، جهش تولید، درآمدزایی و اشتغالزایی باشد. محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
در این باره می گوید: با عملیاتی شدن پروژه انتقال آب خلیج فارس و انعقاد قراردادهای جدید، این نوید را 
می دهیم که کل آب مورد نیاز صنعت به ویژه فولاد مبارکه را از محل پساب و پروژه انتقال خلیج فارس تأمین 

کنیم. 
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محمود محمودزاده، معاون مسکن  و ساختمان وزارت راه و شهرسازي گفت: آورده اولیه 
متقاضیان در طرح مسکن براي دهک هاي اول تا سوم 2۰ میلیون تومان و براي سایر 
دهک ها 4۰ میلیون تومان تعیین شده است که در صورت تایید شرایط نهایي از طریق 
پیامک به آنها اعلام خواهد شد. وي ادامه داد: این پیامک براي دریافت آورده اولیه از طریق 
سرشماره مشخص به شماره تلفن سرپرستان خانوار ارسال خواهد شد و در نظر داریم 

اطلاع رساني دقیقي در این زمینه داشته باشیم تا کلاهبرداري انجام نشود. 

محمدرضا جولاي، مدیر دیسپچینگ شرکت ملي گاز ایران از افزایش 2۰ درصدي 
مصرف گاز در بخش خانگي در یک هفته گذشته خبر داد و گفت: اکنون مصرف گاز 
بخش خانگي به 4۸۰ میلیون متر مکعب در روز رسیده است. وي ادامه  داد: مقایسه 
مصرف با سال گذشته درست نیست، زیرا سال گذشته دماي هوا بالاتر بود. وی اظهار 
داشت: از سه هفته، افزایش ۱۰۰ درصدي در مصرف گاز نسبت به همین بازه زماني در 

سال ۹۹ را شاهد بودیم.

افزایش 20 درصدي مصرف گاز در یك هفتهاعلام آورده اولیه متقاضیان طرح جدید مسکن 
 گزارش

 نوسان : مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: با 
به پایان رسیدن افق طرح آبرسانی اصفهان بزرگ در سال ۱386، 
مدیریت هدررفت و کاهش سرانه مصرف به شیوه نوین، آب شرب 
شهرها و روستاهای تحت پوشش این سامانه با کمترین چالش 

تامین شد.
رییس "هاشــم امینی" در بازدید وزیر نیرو از تصفیه خانه بزرگ آب اصفهان، 
گزارشی از وضعیت تامین آب شرب در استان اصفهان و چالش های موجود ارائه 
داد و اظهار کرد: از سال ۱۳۷۷ و به تعبیری ۱۳۸۷ تنش آبی در استان اصفهان 
با کاهش بارش ها و خشکی زاینده رود شروع شــد و متاسفانه در سال زراعی 
۱4۰۰_۱۳۹۹ نیز این شرایط ادامه یافت. وی گفت: کاهش بارش ها موجب 

کاهش منابع آبی استان شد و عدم توازن نیاز و مصرف را در پی داشت.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان به یکی از تهدیدهایی که در 
سامانه آبرسانی اصفهان وجود دارد اشاره کرد و گفت: تامین آب مورد نیاز ۸۹ 
درصد از جمعیت اســتان از یک تونل و تصفیه خانه، به لحاظ استانداردهای 

تأمین آب شرب یک مخاطره است. 
امینی به افزایش جمعیت ناشــی از مهاجرت و پروژه مســکن مهر و تاکید بر 
آبرسانی به روستاها اشــاره و تصریح کرد: هم اکنون ۹۸ شهر و ۹4۹ روستا با 
جمعیت 4 میلیون ۸۵۰ هزار نفر تحت پوشــش خدمات این شرکت هستند 
که بخشی از نیاز آبی این جمعیت شامل 4۰ شهر و بیش از ۵۶۰ روستا از منابع 
آب زیرزمینی اعم از چشمه ها و قنوات تأمین می شود. وی درخصوص ۵۸ شهر 
و ۳۸۰ روستای دیگر در استان با 4 میلیون و ۳۰۰ هزار نفر جمعیت، گفت: آب 
این شهرها و روستاها از محل تصفیه خانه آب باباشیخعلی، چاه های فلمن و چاه 

های متفرقه تامین می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان مجموع آب تولیدی در سامانه 
نخست آبرســانی به اصفهان بزرگ را در حدود ۱۳ و نیم متر مکعب بر ثانیه و 
نیاز آبی جمعیت تحت پوشش را در حدود ۱۷ و نیم متر مکعب بر ثانیه اعلام 
کرد. امینی از کمبود 4 متر مکعبی آب در تابســتان ســال ۱4۰۰ خبر داد و 
گفت: امسال یکی از بدترین ســال های ما بود و بیشترین حجم آبرسانی سیار 
را داشتیم. وی ادامه داد: تابستان امسال ۶2 میلیون لیتر آبرسانی سیار با حدود 
۶ هزار دستگاه تانکر در شهرهای اصفهان، خمینی شهر، شاهین شهر و نجف 

آباد داشتیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با اعلام این که بر اساس اطلس 
وزارت نیرو و شرکت مهندسی آب کشــور، استان اصفهان کمترین آب بدون 
درآمد را دارد، گفت: در این ســال ها در حد امکان از شبکه های فرسوده نشت 
گیری و نشت یابی کردیم و در رتبه بالاتری از استان های با اقلیم خشک مثل قم 
و یزد قرار داریم. امینی در ادامه به سرانه مصرف آب شرب در بخش خانگی در 
استان اشاره و عنوان کرد: سرانه مصرف هر نفر در شبانه روز در سال ۸۶، حدود 
۱۸۹ لیتر بود که این عدد را تا سال ۹۷ به ۱4۹ لیتر رساندیم و در حوزه کاهش 
سرانه مصرف نیز موفق عمل کردیم. وی درباره اقدامات فنی و فرهنگی برای 
عبور از تنش آبی اشاره و اظهار کرد: از جمله این اقدامات مدیریت فشار اب، تله 

متری و هوشمندسازی، مدیریت تأمین و آبرسانی سیار بود. 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان با بیان اینکه خود را برای 
شــرایط اضطراری و کاهش ۳۰ تــا ۵۰ درصدی آب آمــاده کرده ایم، گفت: 
سامانه مانیتورینگ هوشمند، در مدار بهره برداری است و در حدود ۱۶۵ نقطه 
از ایستگاه های پمپاژ و مخازن را تحت پوشــش این سامانه برده ایم که یکی از 

جامع ترین سامانه ها در کشور است

کاهش مصرف آب شرب 
با استفاده از فناوری های نوین

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان اعلام کرد:

 نوسان: کمیســیون معادن اتاق 
بازرگانی اصفهان در خصوص نحوه 
برگزاری شــانزدهمین نمایشگاه 
ماشین  معادن،  سنگ،  بین المللی 
آلات و صنایع وابســته در آذرماه 
اقدام به برگزاری نشست هم اندیشی 
با حضورفعالان و تشکلهای صنعت 

سنگ اصفهان نمود.
به گزارش روابــط عمومی اتــاق بازرگانی 
اصفهان در این نشســت احمدرضا بصیری، 
مشــاور کمیســیون معادن اتاق بازرگانی 
اصفهان شانزدهمین نمایشگاه بین المللی 
سنگ، معادن، ماشین آلات و صنایع وابسته 
را مهم ترین رخداد درحوزه ســنگ اصفهان 
دانست و گفت: نمایشگاه مذکور از ۳تا ۶ آذر 
با حمایت کانون سنگ ایران و اتحادیه های 
مختلف ایــن حــوزه در محل نمایشــگاه 

بین المللی اصفهان برگزار خواهد شد.
رضا احمدی، رئیس کانون سنگ ایران نیز در 
این نشست نمایشگاه را شناسنامه ای برای 
صنعت سنگ دانســت و بر ضرورت تقویت 
نمایشگاه های این حوزه تاکید کرد. احمدی 
تاکید کرد : نمایشگاه، پشتیبان فروش بوده 
و چنانچه کیفیت تولید و ماشــین سازی و 
فراوری مطلوب باشــد ولی میــزان فروش 
مناسب نباشد، حلقه های پیشین نیز آسیب 
خواهند دیــد. رئیس کانون ســنگ ایران 
خواستار حضور پررنگ بخش خصوصی در 
شانزدهمین نمایشگاه سنگ اصفهان شد و 
تاکید کرد این نمایشــگاه خصوصی نبوده و 
تنها با حمایت همگانی به شناسنامه ای برای 

صنعت سنگ اصفهان تبدیل خواهد شد.
حسام الدین فرهادی نسب، مشاور کمیسیون 
معادن اتاق بازرگانی، ضمن اذعان به کیفیت 
عالی و کم نظیر ســایت جدید نمایشگاهی 
و همچنین درخواست برای همدلی بیشتر 
صنف سنگ جهت نگاهی ملی و متعالی به 
ظرفیت موجود، گفت: کمیســیون معادن 
می توانــد بــا هماهنگی کمیســیون های 
تخصصی و واحد بین الملل اتــاق بازرگانی 
اصفهان نسبت به حضور ســفیران و رایزنان 
کشورهای هدف برنامه ریزی کرده تا زمینه 
توسعه بازار فروش غرفه داران و فعالان صنعت 

سنگ بر  حسب ضرورت فراهم شود.
در ادامه عبدالحمید خسروی، فعال صنعت 
سنگ و عضو کمیته سنگ های تزئینی اتاق 
بازرگانی اصفهان با بیان اینکه نمایشگاه امسال 
دارای رویکرد متفاوتی نســبت به سال های 
گذشته است،تشکیل ستاد نمایشگاه سنگ 
اصفهان متشکل از کلیه فعالان صنعت سنگ 
و علاقمندان به این حوزه را در برگزاری هرچه 
بهتر شانزدهمین نمایشگاه سنگ اصفهان 
ضروری عنوان کــرد.  همچنین بندرچی، 
مجری نمایشگاه ســنگ اصفهان از حضور 
فعالان صنعت ســنگ از شهرهای مختلف 
مانند آذربایجان غربی و شرقی، ارومیه، شیراز 
و مشــهد و در بخش بین الملل نیز از حضور 
بازدیدکنندگانی از کشورهای ترکیه، روسیه، 
عراق، ارمنستان و اســپانیا در شانزدهمین 
نمایشــگاه ســنگ اصفهان خبــرداد. وی 
همچنین گفت: جشنواره طراحی سنگ های 
کوچک مقیاس، همایش سنگ و کارگاه های 
آموزشی به صورت همزمان با این نمایشگاه 

برگزارخواهد شد.
در ادامه حسین جعفریان، نماینده "شرکت 
روشان روز"  مرکز بین المللی اطلاعات سنگ 
ایران با بیان اینکه جای خالی یک متولی ثابت 
درنمایشگاه سنگ اصفهان کاملا محسوس 
است، بر ضرورت نگاه بلند مدت به نمایشگاه 

سنگ تاکید کرد.
وی در ادامــه برنامــه ریزی بر اســاس 
استراتژی درست و شناخت صحیح از بازار 
و استفاده از تجارب دیگر نمایشگاه های این 
حوزه را در برگزاری یک نمایشگاه موفق 

حایز اهمیت دانست.

اســتاندار اصفهان مــی گوید: این اســتان 
آلوده ترین هوا را در کشــور دارد و کاهش آن 
نیازمند برنامه ریــزی، هماهنگی و همراهی 
تمامی بخش ها به ویژه صنایع است. سید رضا 
مرتضوی  در کار گروه مقابله با آلودگی هوا در 
اســتانداری اصفهان افزود: بازنگری و اجرای 
مصوباتی که پیش تر در کاهش آلاینده ها موثر 
بود، اثربخش و  ضروریست. وی با بیان اینکه 
هوای پاک جزو حقوق عامه یه شمار می رود 
خاطرنشان کرد: توجه و عمل به رعایت این 
حقوق لازم بوده و دســتگاه های مرتبط باید 
بدرستی به وظایف خود عمل کنند. استاندار 
اصفهان با اشاره به تاکید مسوولان کشوری 
مبنی بر توجه به صرفه جویی در مصرف گاز 
به دلیل ســرمای هوا بیان کرد: جا دارد که 
متولیان استانی نیز با اطلاع رسانی جامع بر 
این موضوع تاکید کنند تا به دنبال آن کاهش 
آلودگی هوا را نیز شــاهد باشیم. مرتضوی با 
تاکید بر همراهی همــه جانبه برای کاهش 
مصرف گاز و ادامه اســتفاده نشدن از مازوت 
در نیروگاه ها تصریح کرد: این امر به مدیریت 

مصرف نیاز دارد. 

دلیل بزرگ پدیده آلودگی هوا
نایب رئیس شــورای اسلامی شهر اصفهان، 
گفت: خشکســالی و آلودگی هوا مهمترین 
مشکل اصفهان است.ابوالفضل قربانی درباره 
آلودگی هوای اصفهان اظهار داشت: آلودگی 
هوای اصفهان این روزها زودتر از ســال های 
قبل به ســراغ شــهر آمده البته این موضوع 
اجتناب ناپذیر بوده و همه به دنبال راهکارهای 
موثر برای کاهش این آلاینده زیست محیطی 

هستند. وی با بیان اینکه آلودگی هوا، زندگی 
بشر را به سمت آســیب پذیری بیشتر سوق 
می دهد، افزود: آمارهای بهداشــت جهانی 
نشان می دهد که سالانه نزدیک به ۷ میلیون 
نفر به دلیــل آلودگی هوا از بیــن می روند و 
در طول همه گیری ویــروس کرونا نباید از 
موضوع آلودگی کــه منجر به کاهش ایمنی 
بدن انسان و  عامل مهم بسیاری از بیماری ها 
و ســرطا ن ها بوده، عفلت کنیم. نایب رئیس 
شورای اسلامی شهر اصفهان یکی از چالش 
های بزرگ اصفهان را مسائل زیست محیطی 
، آلودگی هوا ذرات معلق ناشی از گرد و خاک 
اطراف شــهر اصفهان ، آلودگی صوتی و آب 
و خاک دانست و گفت: در این زمان آلودگی 
هوا خودش را بیشتر نشان می دهد و بر اساس 
محل های رصد و پایش میزان آلودگی هوای 
شهر، هم اکنون هوای اصفهان سالم نیست. 
وی دلیل بزرگ پدیده آلودگی هوا در اصفهان 
را، جغرافیای این منطقه عنوان کرد و افزود: 
تهران در پهنه دشت در کنار رشته کوه های 
البرز بوده و علی رغم جمعیت زیاد و افزایش 
خودرو میزان آلودگی هوایش به مراتب بهتر از 
اصفهان است. قربانی تاکید کرد: کارخانه های 
صنعتی اطراف اصفهــان و دو نیروگاه تولید 
برق و انرژی، تعداد حجم بــالای خودروها، 
نبود الگوهای مناسب برای جابجایی در سطح 
شهر، مشاغل کوچک و کارگاه های ما سبب 
شده امسال نسبت به سال قبل زودتر درگیر 
آلودگی هوا شویم. این وضعیت می طلبد که 
اقدامات لازم برای کاهش آن زودتر شــروع 
شود. وی با اشاره به شعار شورای ششم مبنی 
بر اصفهان شهری برای زندگی، گفت: اصلاح 

وضعیت آلودگی هوا و ایجاد شرایط زندگی 
بهتر برای شهروندان را از جمله مسئولیت های 
شورای شهر می دانیم و در مطالعات صورت 
گرفته ســهم منابع آلاینده تقریبا مشخص 
اســت. در مرحله اول بیشترین سهم مربوط 
به دو نیــروگاه بوده که قبلا شــدت آلودگی 
آن بیشــتر بود البته اکنون کمتر شده ولی 
همچنان  نگران کننده است. همجنین، ذوب 
آهن، فولادمبارکه و پالایشگاه سهم زیادی در 
آلودگی هوا دارند، و خودروها در جایگاه دوم 
قرار گرفته اند، ما بایــد بدانیم همگی در یک 
کشتی نشسته ایم و حق نداریم انگشت اشاره 
به سمت دیگر ببریم باید ببینیم چقدر سهم 
داریم .قربانی توسعه اســتفاده از انرژی های 
تجدید پذیر در اصفهان، توسعه شبکه آبرسانی 
و حفظ سرانه فضای ســبز را مهم دانست و 
خاطرنشان کرد: نباید اجازه دهیم این سرانه 
آسیب بییند و کمتر شود چون زندگی در شهر 
سخت تر می شود. ما در خشکسالی هستیم و 
آبرسانی به درختان به سختی در حال انجام 
است، چون بســیاری از چاه ها خشک شده 
از پســاب تصفیه شــده خریداری و آبیاری 

می شوند.

متهمان آلودگی هوای اصفهان
عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان با اعتقاد بر 
اینکه تمام بخش ها از جمله صنایع، وسایل 
نقلیه، مصرف گاز منازل و ... در آلودگی هوای 
اصفهان نقش دارند و نباید بخش خاصی را 
متهم اصلی آلودگی بدانیم، به "نوسان" می 
گوید: ذرات معلق می توانند ناشــی از کانون 
های گرد و غبار اطراف شهر و صنایع به ویژه 

صنایع آجرپــزی، ریخته گری ها و ســایر 
صنایع آلاینده باشد؛ بخش دیگری از ذرات 
معلق از منابع احتراقی نظیر اگزوز خودروها 
به ویژه اتوبوس ها و کامیون ها و نیز ســایش 
ترمز و تایر آنهاســت. ذرات معلق خروجی 
از خودروها در اندازه زیــر 2.۵ میکرون بوده 
و بسیار خطرناک هستند. حسین احمدی 
کیا با بیان اینکه صنایع در بخش ذرات معلق 
و اکسیدهای گوگرد، وسایل نقلیه در بخش 
اکســیدهای نیتروژن و منوکســیدکربن، 
مصرف گاز ســاختمان ها و نیــروگاه ها در 
بخش اکســیدهای نیتروژن سهم بیشتری 
دارند، تاکیــد می کند: در ایــن میان نقش 
ذرات معلق در آلودگی هوای اصفهان بیشتر 
و خطرناکتر است و البته بیشتر تمرکز بر این 
بخش است، در حالیکه اکســید نیتروژن و 
دیگر آلاینده ها نیز در اتمسفر به ذرات معلق 
و ازون تبدیل می شوند که در رده بعدی جزو 
آلودگی ها خطرناک هستند. وی با اشاره به 
عوامل ذرات معلق، توضیــح می دهد: ذرات 
معلق، همانند گرد و غبار ذرات ریزی در هوا 
هستند که ابعاد متفاوتی دارند و در دو اندازه 
زیر 2.۵ میکرون و همچنین زیر ۱۰ میکرون 
به عنوان معیار سنجیده می شــوند. ذرات 
معلق زیر 2.۵ میکرون از ریه ها عبور کرده و 
وارد جریان خون شده و موجب تنگی نفس و 
اختلال اکسیژن رسانی شده و حتی در نسوج 
نشست کرده، که برای انسان بسیار خطرناک 
اســت. عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان 
با بیان اینکه در شاخص اکســید نیتروژن، 
منازل مسکونی و نیروگاه ها بیشترین سهم 
را در آلودگی هوای اصفهان دارند، تاکید می 
کند: درحال حاضــر ۵۳ درصد گاز اصفهان 
در نیروگاه ها ســوخته می شــود، البته این 
عدد در زمســتان کاهش می یابــد، چراکه 
اولویت مصرف گاز در بخش خانگی اســت. 
وی همچنین درباره تاثیر و ســهم سوخت 
مازوت در آلودگی هوای اصفهان نیز، توضیح 
می دهد: صنایع مســتقر در اصفهان شامل 
نیروگاه ها، کارخانجات سیمان و ریخته گری 
ها، می توانند مازوت بسوزانند و برخی صنایع 
به دلیل ســنگین بودن این سوخت، مازوت 
سوز نیستند، البته باید توجه داشت که اگر 
صنعتی، مازوت مصرف کند، با چشــم قابل 
مشاهده است و اکسیدهای گوگرد آن منطقه 
به شدت افزایش می یابد. وی اضافه می کند: 
به طور معمول وقتی احتراق انجام می شود، به 
دلیل دمای زیاد و سبک بودن آنها، به سمت 
بالا حرکت می کند، اما با کاهش دمای هوا و 
سرد بودن زمین، یک لایه اینورژن ایجاد می 
شود و این آلودگی ها به سمت بالا نرفته و در 
ســطح زمین باقی می مانند و هرچه ارتفاع 
وارونگی کمتر شود، میزان آلودگی هوا بیشتر 
می شود، البته این مشــکل در تمام فصول 
وجود دارد، اما در زمســتان ارتفاع وارونگی 
کم بوده و مشهود است.  وی تاکید می کند: 
با توجه به اینکه در اغلب مواقع ســرعت باد 
اصفهان کمتر از دو متر بر ثانیه است که نمی 
تواند این آلودگی ها را جابجا کند و برای از بین 
رفتن این شــرایط نیازمند سرعت وزش باد 

بالاتر از ۳ متر بر ثانیه هستیم.

موعد آلودگی هوا
آیا عزم و اراده جدی برای مقابله با بحران آلودگی هوای اصفهان وجود دارد؟؛  گزارش

نگاه راهبردی 
به نمایشگاه سنگ

citizen

کارگاه های تولید زغال، سنگ بری ها، کوره های گچ و آجرپزی متهمان آلودگی هوای اصفهانند

 نوسان : با رشــد بــازار رمز ارزها نگرانی 
درباره تاثیر این بازار روی اقتصاد سنتی و 
بازار پول افزایش یافته اســت، ولی دولت 
سنگاپور اعلام کرد در نظر ندارد در مقابل 
این تغییر مقاومت کند. سنگاپور در تلاش 
است تا خود را به عنوان یک بازیگر اصلی در 
بازار رمزارزها در دنیا معرفی کند و به مرکز 
مالی مبادله و سرمایه گذاری در این حوزه 

تبدیل شود.

»راوی منون« رئیس مرکز بــازار پول در 
بانک مرکزی سنگاپور به روزنامه بیزینس 
استاندارد گفت: »به نظر ما بهترین رویکرد 
در مقابل بازار رمزارزها و رشــد سریع این 
بازار این است که با تغییرات همگام شویم. 
ممنوع اعلام کردن فعالیــت در این حوزه 
یا مانع تراشی در مســیر فعالان این حوزه 
نمی تواند مانع رشــد آن شود و تنها بستر 
را بــرای افزایش فعالیت هــای غیرقانونی 

فراهم می کنــد. در ســنگاپور فعالیت در
 بازار رمز ارزها کاملا قانونی و تحت حمایت 

دولت است.«
این کشــور قوانین ســختگیرانه ای برای 
شــرکت های فعال در این حــوزه در نظر 
گرفته است و هر شــرکتی که بتواند این 
قوانین را اجرا کند و زمینه را برای نظارت 
در این بازار فراهم کند خواهد توانست در 
بازار رمزارزها فعالیت کند. البته آشــنایی 

با ریسک های موجود برای فعالیت در این 
بازار و احتمال نوسان های زیاد هم مساله ای 
مهم است که در جریان دریافت مجوزهای 
فعالیــت در ایــن صنعت بــه متقاضیان 
گفته می شــود و حتی شــرط گذراندن 
دوره های خاصی که اطلاعات اولیه و مهم 
به متقاضیان فعالیــت در این صنعت داده 
می شود امری بسیار مهم و ضروری معرفی 

شده است.

کشوری که از توسعه بازار ارزرمزها ترسی ندارد؛

سنگاپور، قطب آینده بازار رمزارزها در جهان؟

با شروع فصل سرما دوباره نفس اصفهانی ها به تنگ آمده و ابر سیاه آلودگی هر روز تیره تر می 
شود. استاندار اصفهان می گوید: این استان آلوده ترین هوا را در کشور دارد و کاهش آن نیازمند 
برنامه ریزی، هماهنگی و همراهی تمامی بخش ها به ویژه صنایع است. از سوی دیگر، علي اصفهاني 
دادستان عمومي و انقلاب مرکز استان با گلایه از رویه جاری در دستگاه های متولی که صرفاً پس از ایجاد شرایط 
بحرانی آلودگی هوا یا همزمان با آن مصوباتی را به صورت ناقص اجرا می کنند، تاکید دارد: دستگاه قضایی در دو 
سال گذشته  به صورت جدی در موضوع مقابله با آلایندگی های محیطی و آلودگی هوا ورود داشته و دستورات 
قاطعی از حیث برخورد با صنایع آلاینده، کارگاه های تولید زغال و توسعه غیرقانونی سنگ بری ها و کوره های گچ 

و آجرپزی نیز صادر شده است. اما آیا معضل هوای آلوده اصفهان قابل رفع است؟

هفته نامه نوسان
گروه شهری

 نوســان : معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهــان گفت: باید 
اســتانداردهای داخلی در تولید محصولات فــولادی همانند 
محصولات غذایی اجباری شــود تا هیچ تولیدکننده ای نتواند 
محصول خود را خارج از استاندارد مشخص برای فروش در کشور 

عرضه کند.
مهرداد تولائیان با اشاره به اهمیت موضوع کیفیت و تطابق با استانداردهای ملی 
و بین المللی به خصوص در تولید محصولات فــولادی، اظهار کرد: ذوب آهن 
اصفهان در صنعت فولاد به خصوص تولید محصولات طویل به عنوان شاخه 
تخصصی این شرکت، در حوزه کیفیت زبانزد است و همواره اولویت آن تولید 

محصول باکیفیت است.
 وی با تاکید بر اینکه ملاک کیفیت در ذوب آهن انطباق با استانداردهای داخلی 
و بین المللی اســت، افزود: ذوب آهن در فرایند کیفیت تولید محصول حدود 
۳۰۰ نفر پرسنل دارد تا اطمینان حاصل کند  محصولی که از کارخانه خارج می 

شود، مطابق با استانداردها باشد.
 تولائیان با بیان اینکه بین 4۰ تا ۵۰ درصد محصــولات ذوب آهن صادر می 
شود، گفت: صادرات نشــانده اهمیت آن صنعت به موضوع کیفیت و تطابق با 
استانداردهای جهانی اســت. تولائیان تاکید کرد: باید استانداردهای داخلی 
در تولید محصولات فولادی همانند محصولات غذایی اجباری شــود تا هیچ 
تولیدکننده ای نتواند محصول خود را خارج از استاندارد مشخص برای فروش 

در کشور عرضه کند.

رقابت منفی در حوزه فروش 
محصولات فولادی بی کیفیت

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان تاکید کرد؛
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 نوسـان: تحقیقـات، آمـار و گزارش هـای شـهروندان نشـان 
می دهـد که پل هـای عابرپیاده تبدیـل به مکانی بـرای اعمال 
خشـونت، زورگیری و خشـونت جنسی شده اسـت. جمعی از 
امضاکننـدگان یک نامه، شـخصاً تجربه تعرض و آزار جنسـی 
بـر روی پل ها را داشـته یـا اعضای خانـواده و دوسـتان آن ها 

چنیـن تجربیاتی داشـته اند.
اواخـر شـهریور امسـال، کارزاری برای امـن کردن یکـی از حادثه خیزترین 
مکان هـای شـهری یعنـی "پل هـای عابرپیـاده" بـه راه افتـاده اسـت. متن 
ایـن کارزار را کـه خطاب به شـهردار پایتخت و توسـط کیمیا سـیف خانی 
نوشـته شـده اسـت، در ادامه می خوانید. برای ثبت امضـای خود، به لینک 

درج شـده در انتهای متـن بروید.
هـدف از نصـب پل هـای عابـر پیـاده، حفـظ امنیـت جانـی مـردم اسـت. 
ایـن درحالیسـت کـه تابلوهـای تبلیغاتی کـه بخش هایی از پل را مسـتتر 
می کننـد، زمینه سـاز بـروز خشـونت و جرم شـده اند. مجمع حق بر شـهر 
باهمسـتان و مجمع کنشـگران شـهری هم سـاخت، پل های عابر پیـاده را 
از نظـر امنیـت عابـران بررسـی کـرده و به دو مشـکل عمده در ایـن رابطه 

رسـیده است:
۱. نبود روشنایی لازم برای سهولت عبور و مرور

2. مسـدود شـدن دیـد از مسـیر سـواره و پیـاده بـه عرشـه پـل بـه خاطر 
تبلیغات وجـود 

تحقیقـات، آمـار و گزارش هـای شـهروندان نشـان می دهـد کـه این قبیل 
پل ها تبدیل به مکانی برای اعمال خشـونت، زورگیری و خشـونت جنسـی 
شـده اسـت. جمعـی از امضاکننـدگان ایـن نامه، شـخصاً تجربـه تعرض و 
آزار جنسـی بـر روی پل هـا را داشـته یـا اعضای خانـواده و دوسـتان آن ها 
چنیـن تجربیاتـی داشـته اند. برخـی افـراد گـزارش دادنـد: »مجبـور بودم 
موقـع برگشـتن از کلاس زبـان از روی پـل عابـری کـه هیچ چراغـی برای 
روشـنایی اش نبود، رد شـوم و یکی از این شب ها هیچوقت از یادم نمی رود؛ 
شـبی کـه مـردی کـه در تاریکی کـه بـه زور صورتـش را می دیـدم، وقتی 
مـن داشـتم از پله هـا پاییـن می آمـدم، او در حـال بـالا رفتـن بـه خودش 
اجـازه داد کـه مـرا لمـس کنـد«، »بعـد از تصـادف حیـن عبـور از خیابان 
و شکسـتن جمجمـه ام، ناچـار بـودم از پل عابر پیاده اسـتفاده کنـم که دو 
پسـربچه حـدوداً ۱۳ سـاله بدنم را لمـس کردند. حس تلـخ و عجیبی بود. 
بعـد از آن همـواره دچـار اسـترس عبور از پـل هسـتم«، »...در نقطه ای که 
مـن و او از کنـار هـم گـذر می کردیم، یک دفعـه آن آقا به من هجـوم آورد 
و مـن را بغـل کـرد. نمی دانسـتم قصدش چیسـت. اذیت کردن یا سـرقت، 
از وحشـت یک لحظه خشـکم زده بود و نمی توانسـتم خوب فکر کنم. در 
همیـن گیـرودار بودیم که یک دفعه با دسـتم زدم زیر گلویش و به سـرعت 
بـه طـرف پله ها دویدم و نفهمیدم چه شـد کـه از روی پله ها سـر خوردم و 
از پله ها سـقوط کردم. بعد از چند دقیقه متوجه شـدم که دسـت راسـتم را 
نمی توانـم تـکان بدهم و به سـختی با دسـت چپم موبایلم را برداشـتم و با 
همسـرم تماس گرفتم. در بیمارسـتان متوجه شدم دسـت من از دو ناحیه 
شکسـته اسـت. همیشـه از خـودم می پرسـم و این بار از شـما می پرسـم، 

بایـد کـدام خطـر را بـه جان خریـد؟ خطر زیر پـل یا خطـر روی پل؟«
سال هاسـت زنـان و فعـالان مدنـی خواسـتار برچیـده شـدن بیلبوردهای 
تبلیغاتـی از روی پل هـا هسـتند. مـا، زنـان و مردانی هسـتیم کـه از حس 
عـدم امنیتـی که برای عابریـن پیـاده روی پل ها اتفاق می افتـد در رنجیم. 
مطابق ماده ۶ سـند ارتقاء جایگاه و امنیت زنان در شـهر، مدیریت شـهری 
متعهد می شـود بـه منظور ایجاد حـس امنیت در فضای شـهری و تقویت 
احسـاس تعلـق همـه شـهروندان، در طراحی، اجرا، بازسـازی و زیباسـازی 
فضاهـای شـهری، بـه کاربرد عناصر مبتنی بـر تفکر ایرانی-اسـلامی توجه 
کند. یکی از اهداف این سـند پیشـگیری از برخی اعمال خشـونت ها علیه 
زنـان از طریـق از بین بردن ظرفیت بزه در اماکن شـهری اسـت. همچنین 
»دسـتورالعمل اجرایـی برنامـه شناسـایی و سـاماندهی فضاهـای بی دفاع 
شـهری«، شـهرداری را موظـف بـه ارتقاء امنیت می کند. شـورای اسـلامی 
شـهر تهـران »الزام شـهرداری تهران بـه ارائه لایحه عبور ایمن شـهروندان 
از پل های عابر پیاده شـهر تهران« را در تاریخ 2۸/۰2/۱4۰۰ مصوب کرد و 
خواسـتار ارائـه لایحه اصلاحیه مصوبه نحوه نصـب تابلوهای تبلیغاتی روی 

پل هـای هوایی در شـهر تهران، مصـوب 2۸/۰2/۱4۰۰ شـد.
مـا متوجهیم که شـهرداری برای اداره شـهر نیاز به درآمـد دارد؛ اما مگر نه 
ایـن اسـت کـه ایـن درآمد باید صـرف امنیت و رفاه شـهروندان شـود؟ اگر 
منبـع درآمـدی، ناامنـی را برای شـهروندان فراهم کنـد چه ارزشـی دارد؟ 
تابلوهـای تبلیغاتـی را می تـوان در نقاط اختصاصی نصب کـرد که موجب 
ناامنی در عبور و مرور شـهروندان نباشـد. این موضوع مورد توجه شوراهای 
اسـلامی شهرسـتان های دیگر نیز قرار گرفته اسـت؛ مثلاً شـورای اسلامی 
شـهر و شـهرداری شـیراز ضمن تصویب »آیین نامه مدیریت واحد تبلیغات 
محیطـی و تابلوهـای معـرف کاربـری«، اقدام بـه جمـع آوری بیلبوردهای 

تبلیغاتـی کـه موجب اسـتتار بخشـی از پل ها می شـوند، کرده اند.
درخواسـت امضاکننـدگان این کارزار، از شـهردار محتـرم و اعضای محترم 
شـورای شـهر این اسـت کـه مطابـق مصوبات فـوق، سـازمان زیباسـازی، 
شـهرداری را موظـف بـه اجرای مـوارد زیر تا پایـان اسـفند ۱4۰۰ نمایند:

اول: جمع آوری بیلبوردهای تبلیغاتی از روی پل های عابر پیاده
دوم: تأمین روشنایی پل ها

سوم: نصب دوربین روی پل ها
چهـارم: ایجـاد منابـع درآمـد جدید بـه عنوان جایگزیـن درآمـد حاصل از 

بیلبوردهـای تبلیغاتـی روی پل ها

رییــس جمهــور در گفتگو 
با صداوســیما گفته اســت 
»آینده را بســیار روشــن 
می بینم…هرچقــدر رو به 
جلو پیــش می رویــم و کار 
پیش می رود گشــایش های 

بیشتری می بینم.«
اما اگر آینده روشن است، نشانه های این روشنی را بگوئید 
تا بیش از این شاهد خروج سرمایه ها از کشور نباشیم. گفته 
می شود طی ۱۶سال گذشته، یعنی از سال ۱۳۸4 تا ۱۳۹۹ 
حدود ۱۷۱میلیارد دلار سرمایه از کشور خارج شده که در 
چندسال اخیر اوج آن را در خرید و سرمایه گذاری مسکن 
در کشــورهای همسایه مثل ترکیه، گرجســتان و امارات 

توسط ایرانیان می بینیم. 
ســرمایه گذاری ۷میلیارد دلاری ایرانی ها در بازار مسکن 
ترکیه ظرف 2 سال، چه معنی می دهد؟! اگر آینده روشن 
است چرا ایرانی ها تمام دارایی های خود را دلار می کنند و 
موج به موج از کشور مهاجرت می کنند. براساس آمار مرکز 
آمار ایران ســالانه ۷۰۰ هزار نفر از جمعیت ایران مهاجرت 

می کنند.
اگر آینده روشــن بود رشــد جمعیت به زیــر یک درصد 
نمی رسید. یکی از دلایل کاهش شدید رشد جمعیت، بیم 
و نگرانی خانواده ها از آینده فرزندانشــان اســت. براساس 
برآورد مراجع رســمی، یکی از موارد مهمــی که در بحث 

جمعیت باید به آن توجه شــود این اســت که نرخ رشــد 
جمعیت در ایران به شدت در حال کاهش است و ما از نرخ 
رشد جمعیت بالای ۳.۵% دهه شــصت به زیر یک درصد 

در دهه نود رسیده ایم. 
اگر آینده روشن هست پس چرا شــاخص های جمعیتی 
ایران در وضعیت هشــدار قرار دارند و شاهد کاهش ۵۵۰ 

هزار تولد طی ۵ سال اخیر هستیم.
 اگر آینده روشن است چرا جامعه بی قرار است.عده ای هم از 

بی قراری و ناآرامی، به قرص آرام بخش روی آورده اند. 
جناب رئیس جمهور؛ اگر رشد نقدینگی لجام گسیخته شود 
از نظر علم اقتصاد، به این زودی ها نمی توان از آینده روشن 
سخن گفت و از قضا تاریکی ها به قدر عمر یک نسل کشور 
را رها نمی کند. طبق اعلام بانک مرکزی شــاهد رشد 4۰ 

درصدی نقدینگی طی یک سال گذشته هستیم. 
نشانه های روشــنی برای یک ملت اینست که کشورش در 
میان دیگر کشورهای جهان سرآمد باشد.امروز ما از چه نظر 
در جهان و یا حتی آسیا سرآمد هستیم وجایگاه ما در میان 

کشورهای توسعه یافته چگونه است؟ 
آینده وقتی روشن می شود که پنجره های بسته باز شوند و 
تخصص جای توصیه و رابطه را بگیرد و آنگاه نور بر تاریکی ها 
بتابد. رقابت و تولید واقعی جزء اولویت های کشــور باشد و 
برای تحقق این مهم ارتباط با جهــان بیرون یک ضرورت 
قلمداد شود.هیچ کاری نمایشی نباشد و رسانه ها با آزادی 

بیشتر بر ارکان قدرت نور بتابانند.

محمدرضا پورابراهیمي، رییس کمیسیون اقتصادي مجلس از پایان مراحل مطالعه طرح 
مالیات بر عایدي سرمایه خبر داد و گفت: پیش بیني مي کنیم ظرف یک ماه آینده 
بتوانیم این طرح را به صحن علني برسانیم.  وي راه اندازي سامانه مودیان را به عنوان 
یکي از راهکار هاي شفاف سازي و رفع موانع در اخذ مالیات بر عایدي سرمایه عنوان کرد 
و افزود: براي اجراي باکیفیت این قانون باید زیرساخت هاي لازم فراهم  آید که یکي از 

آنها راه اندازي سامانه مودیان مالیاتي است.

تورم قیمت درب کارخانه محصولات در چین طي ماه اکتبر در حالي به بالاترین 
حد خود در 2۶ سال گذشته رسید که قیمت زغال سنگ در بحبوحه معضل برق در 
مراکز صنعتي این کشور افزایش یافت و حاشیه سود تولیدکنندگان را کاهش داد و 
نگراني هاي رکود تورمي را تشدید کرد. اداره ملي آمار چین )NBS( در بیانیه اي اعلام 
کرد که شاخص قیمت تولیدکننده )PPI( نسبت به سال گذشته ۱۳.۵درصد افزایش 

یافته است که سریع تر از رشد ۱۰.۷درصدي در ماه سپتامبر است.

تورم در چين ركورد ۲۶ ساله را شكستبررسي ماليات بر عايدي سرمايه  تا يك ماه ديگر
پل های عابرپیاده

  جامعه 

 عقیده
کارآفرینان

آینده روشن من!؟
نگاره

مدیران

 نوسـان: رابـرت دانهـام بـا توجـه تجـارب خـود و 
مشـاهده رفتار سایر مدیران ارشـد اجرایی ، ۱3 اشتباه 
فاحـش را شناسـایی کرده اسـت که معتقد اسـت این 
اشـتباهات مخصـوص مدیـران صنایع و شـرکت های 

خاص نیسـت بلکـه در تمـام صنایع وجـود دارد.
اول: گوش ندادن

به سخنان کارکنان خود توجه نمی کنند، بلکه فقط با آنها صحبت 
می کنند. نتیجه این شیوه فقدان تعهد، وفاداری و احساس تعلق و نیز 

افزایش انزجار و دلسردی کارکنان است.
دوم: افراط در تعهد

اگر نتوانید کارکنانی پرورش دهید که در مواقع لازم بتوانند پاســخ 
منفی دهند، به جای یک استراتژی موفقیت آمیز، با کار بیش از حد، 
دستاورد اندک، نارضایتی مشــتری و »قهرمانانی مرده« دست به 

گریبان خواهد بود.
سوم: دل خوش کردن به آمار و ارقام

آمار و ارقام فقط نتیجه فرعی تصمیمات شما است. انجام اقداماتی 
به منظور تغییر اعداد، بدون توجه بــه عوامل پدید آورنده این اعداد 
)از جمله پیشنهادهای ارزشمند، اجرای عدالت، رضایت مخاطبان 
و انگیزه و اشتیاق کارکنان( و نیز بدون توجه به مدیریت این عوامل، 

در نهایت نتایجی مخرب دارد.
چهارم: پذیرش تعهدهای مبهم و نامشخص یا پرهیز از تعهد

توافق های مبهم و فقدان اســتانداردی روشن برای ایجاد و پذیرش 
تعهد و مدیریت آن، به اتلاف نیرو و کناره گیری کارکنان می انجامد. 
همچنان که پرهیز از پذیرش تعهد و مســئولیتی روشن نیز همین 

نتایج را در پی خواهد داشت.
پنجم: توجه به مخاطبان اصلی، در اولویت آخر

انجام وظیفــه بدون توجه فــوری به واکنش مخاطبــان طرحها و 

برنامه ها به آنچه انجام شده و چگونگی انجام آن، رضایت مخاطبان 
را سلب می کند.

ششم: ترس و بی میلی نسبت به ارزیابی عملکرد
گفت وگوی صادقانه و مستقیم، یک مهارت ارزشمند است که انجام 
آن مستلزم مقداری جرأت و شهامت اســت. مدیران ارشد باید یاد 
بگیرند که زمینه های ارائه بازخورد مســتقیم و به موقع عملکرد را 

فراهم کنند.
هفتم: تیم سازی ضعیف و یا به شکل صوری

تیم ها تنها گروه هایــی از افراد نیســتند که با هــم کار می کنند، 
مهارت های ایجاد تیم های واقعی با عملکردی مطمئن و اثربخش،  
باید آموخته شــوند و واقعیت این اســت که کمتر کســی از این 

مهارت ها برخوردار است.
هشتم: خالی بودن چنته مدیریت

مدیریت اثربخش مســتلزم دامنــه ای از مهارت هاســت و اغلب 
مدیران همــه مهارت ها و توانایی هــای لازم را ندارند. کلیدی ترین 
این توانایی ها عبارت است از تیم سازی، توانایی ایجاد تعهد، توانایی 

شــنیدن، مدیریت روحیه، مبارزه و غلبه بر کاســتی ها، مدیریت 
رضایت مشتری، برنامه ریزی اثربخش، اصول اخلاقی معین، حضور 

و موجودیت و منفعل نبودن.
نهم: دستور دادن به جای درخواست کردن و ایجاد تعهد

احســاس تعلق و تعالی در افرادی که صرفاً فرمــان پذیرند، دیده 
نمی شــود و معمولاً دســتور دادن به امتناعی همراه بــا آزردگی 
می انجامد. در واقع آنچه که در پی آن هســتیم، احســاس تعلق به 
سازمان، غرور و دلبستگی است و اینها وقتی ایجاد می شود که فرد 

نسبت به آنچه انجام می دهد، متعهد باشد.
دهم: ناتوانی در ایجاد اعتماد

اعتماد احساسی مبهم برخاسته از سوابق قبلی نیست. ایجاد اعتماد، 
بازســازی و حفظ اعتماد موجود، مهارت های ارزشمندی است که 

کمتر در رفتار مدیران مشاهده می شود و باید آموخته شود.
یازدهم: نداشتن برنامه کاری روشن

یک هدف کمّی یا بیانیه چشــم انداز، فقط بخش هایی از یک برنامه 
کاری اســت. برنامه کاری مستلزم یک اســتراتژی روشن، ارزش و 

اهمیت کافی برای مخاطبان و تیمی آماده و توانمند برای اجرا است.
دوازدهم: شدت عمل

شــدت عمل به دســتور دادن منتهی می شــود، نه جلب احترام و 
تعهد دیگران. شدت عمل، قدرت و نشاط سازمان را نابود می کند و 

کارکنان را ضعیف و شکست خورده رها می سازد.
سیزدهم: تعهد نبودن به یادگیری

ما باید یــاد بگیریــم کــه از اشــتباهات، موفقیت هــا و تجارب 
دیگران و خودمان بیاموزیم. ما باید یاد بگیریم که چگونه از دیگران 
بیاموزیم،  بویژه از آنها که ریســک کرده اند و موفقیت و شکست را 

تجربه کرده اند.

سیزده اشتباه بزرگ مدیران ارشد

حفاظت از حقابه زاینده رود
نابغه صنعت
نساجی ایران

حسـن تفضلـی، از فعـالان اقتصـادی و از 
کارآفرینان صنعت نسـاجی  اسـت. او که 
کاشـان  در  تجارت پیشـه  خانـواده ای  از 
برخاسـته بـود، از مدیـران تخصص گرا به 
شـمار می آمـد کـه از تجارت بـه صنعت 
روی آورد و توانسـت طـی بیش از شـش 
 ،»۱۳۶۸ تـا   ۱۳۱۳ »از  فعالیـت  دهـه 
شـرکت ریسـندگی و بافندگی کاشـان را 
از موسسـه ای کوچـک به شـرکتی بزرگ 
بـا چندیـن کارخانـه تبدیل و در توسـعه 
و تـداوم صنعـت نسـاجی نقشـی مهم و 
ارزنـده ایفا کند و از این حیث با به دسـت 
آوردن کارنامـه ای درخشـان در صنعـت 
نسـاجی، الگویـی از خلاقیـت و نظـم و 
پشـتکار در توسـعه بومی گرایـی باشـد. 

کـه  بـود،  ایـن  تفضلـی  مشـخصه 
همچـون برخـی از صاحبـان صنایـع در 
تجـاری  و  صنعتـی  متعـدد  حوزه هـای 
فعالیـت نکـرد. او تنها صنعت نسـاجی و 
فعالیت هـای مربـوط بـه آن را پیگیـری 
شـرکت  سـهامداران  از  بخشـی  کـرد. 
ریسـندگی از اقلیت هـای دینـی بودنـد 
و بـه مشـارکت خـود در طـی همـه این 
سـال ها ادامـه دادنـد. کارخانه بـه صورت 
کـه  حالـی  در  شـد  تاسـیس  سـهامی 
بـورس ایـران، ۳4 سـال بعـد از تاسـیس 
سـال   – کاشـان  ریسـندگی  شـرکت 
۱۳4۶ – افتتـاح شـد. تفضلـی حقـوق 
مالـی سـهامداران را رعایـت می کـرد و 
از دارایـی و سـرمایه کارخانـه بـه سـود 
نظـم  بـه  نمی کـرد.  اسـتفاده  شـخصی 
و وقت شناسـی بسـیار اهمیـت مـی داد. 
صداقـت را اسـاس پیشـرفت و موفقیـت 
تجمل گرایـی  از  می دانسـت.  کار  در 
پرهیز داشـت. نقش او در توسـعه فعالیت 
کارخانـه از ۱۰۰ پرسـنل بـه 4۵۰۰ نفـر 
کم نظیر اسـت. دانـش و تجربه مدیریتی 
او در حـوزه نسـاجی با گسـترش فعالیت 
صنعتـی، مثـل کارخانـه مخمل کاشـان 
داشـت.  همـراه  بـه  را  کاشـان  راونـد  و 
پیشـگامی تفضلـی در صنعت نسـاجی و 
شـخصیت تاثیرگذار او در کاشـان و تداوم 
طولانـی مدت فعالیتش تا پـس از انقلاب 
باعـث شـد که نقـش و جایـگاه او در بین 
فعـالان صنعتی ایران حائز اهمیت باشـد.

تفضلـی علایقـی بـه فعالیت سیاسـی به 
صورت مسـتقیم در طـی زندگی طولانی 
مدتـش از خـود نشـان نـداد. از برخـی از 
کاندیداهای مجلس شـورای ملی حمایت 
کـرد. بـا مقامـات دولتی بـه دلیـل روابط 
کاری ارتبـاط داشـت. عمدتـا علاقـه بـه 
غیـر   – فرهنگـی  مذهبـی  گروه هـای 
سیاسـی – داشـت. زمـان زیـادی لازم 
بـود کـه محصـولات کارخانـه تفضلـی 
قابـل رقابت با محصـولات غربـی در اروپا 
باشـد. محصولات نساجی تفضلی در دهه 
پنجاه امـکان عرضه به مناطـق پیرامونی 
را  و…  افغانسـتان  عربـی،  کشـورهای 

است.  داشـته 
 %۹۵ از  بیـش  متاسـفانه  اکنـون 
کارخانـه هـای تفضلـی تعطیـل شـده 
اسـت بخـش کوچکـی از آن بـه صـورت 
پیمانـکاری بـه بخـش خصوصـی واگذار 
شـده بـود. سـهم مدیریـت شـبه دولتی، 
مداخـلات گسـترده نهادهـای حکومتی، 
تاثیـر جنگ بـر واحدهـای صنعتی و… 
انباشـت نیـروی انسـانی مـازاد از عوامـل 
تضعیـف و نابودکننده کارخانـه ای بود که 

نزدیـک بـه ۹۰ سـال قدمـت داشـت.

   منصوره دهقان

  فریدون شیرین کام

نگاه

آقـای رییسـی اقتصـاد دانـان را جمع 
کـرده انـد )تصاویر جلسـه(  کـه لابد 

بـرای دولـت نظـر کارسـاز بدهند
از مسـئولین  اکثـراً  آقایـان  ایـن  اولاً 
سـابق هسـتند. اگـر کاری بلـد بودند 
در زمان مسـئولیت خودشـان صورت 

داده بودنـد. 
دومـاً همیشـه بلندگو در اختیار داشـته انـد. اگر حرفی کار سـاز 

داشـته انـد بایسـتی قبلًا مطـرح کرده بوده باشـند. 

سـوماً آقـای روحانـی هـم کار مشـابهی انجـام دادند، فایـده اش 
ایـن بـود کـه یک وقتی بعـد از آن برنامـه، مطلبـی در این حدود 
گفتنـد کـه بـا اقتصاددانان هم مشـورت کردم همین شـد. از این 

نظـر کار آقـای رییسـی هم خوب اسـت. 
چهـارم، جنـاب رئیـس جمهـور، ایـن مجموعـه را خـوب مـی 
شناسـید بـه جـز آنچـه مـی داننـد شـما را خـوش آید یـا آنچه 
رقبایشـان را تخطئـه کنـد مطلبی بر زبـان نمی رانند. فیلسـوف 
یونانـی دو هـزار سـال پیـش بـه نـام پلـو تـارک  گفتـه بـود که 
هرکس در رده مسـئولیت بالا اسـت باید به دنبال کسـانی باشـد 

کـه حقایـق ناخوشـایند را با  جـرات برایـش بیان کننـد و بر آن 
مبنـا رای عالمانـه بدهند.

پنجـم یک آزمون پیشـنهاد مـی کنم، به این مجموعـه بفرمایید 
کـه هـر کـدم جداگانـه ده صفحـه مطلـب مسـتدل و پیشـنهاد 
مشـخص بـر اسـاس آمار و ارقـام تدویـن کنند، پیرامـون تحلیل 
وضـع گذشـته و موجـود، و راه حـل مشـخص علمی بـرای برون 
رفـت از ایـن شـرایط، و بـه شـرط انتشـار عمومـی و آن را بـرای 
جنابعالـی بفرسـتند. ملاحظـه بفرماییـد چنـد نفر از ایـن آزمون 
موفـق بیـرون می آینـد، روی آن زیـر مجموعه حسـاب بازکنید.

در واکنش به نشست اقتصادی رئیسی
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